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El nou govern és un govern més clar encara. Més contundent. No crec 
que amb la repressió personalitzada que l’estat ha decidit de practicar 
contra els polítics catalans intentassen conduir-nos a aquest punt.

Però el fet real i fora de tota discussió és que el 
govern de Catalunya és avui un govern encara 
més decidit a dur endavant el referèndum i 
avançar en el camí cap a la independència, 
sense importar-li el preu personal que això 
puga costar, si és que n’ha de costar cap.
—
Els tres consellers que s’han incorporat al 
govern tenen un perfil nítidament inde-
pendentista, però a més han experimentat 
en la pròpia pell les dificultats que poden 
acompanyar l’adopció d’un compromís 
polític. Clara Ponsatí, que encara forma 
part del secretariat nacional de l’ANC, va ser 
objecte de les purgues innobles de Margallo 
en la seua etapa de Georgetown, i Joaquim 
Forn ha viscut la lluita per la independència 
des de l’altre costat, com a activista clau en 
el moviment ‘Freedom for Catalonia’ del 
1992. Fins i tot fou víctima d’un incident 
notable amb la policia espanyola quan, ja 
essent regidor, li van trencar un braç en 
una càrrega enmig de les protestes per la 
presència de l’exèrcit.

CANVI 
AL GOVERN: 
TOT MÉS CLAR ENCARA

Ara, el fet més important de tots és que els nous 
consellers són gent preparada per a la tasca que 
els és assignada. Ponsatí és una acadèmica ex-
perta, reconeguda a tot el món, i Joaquim Forn 
va dirigir la guàrdia urbana de Barcelona, segu-
rament la feina que s’acosta més a la que haurà 
de fer ara. Així mateix, Turull ha pilotat des del 
parlament el procés que ara haurà de coordinar 
des del govern, en una posició clau, determinant.
—
Tot això no va en demèrit dels consellers an-
teriors, o no s’hauria d’entendre així. Quan 
passe el temps segurament alguna peça del 
trencaclosques de canvis que avui ens pareix 
estranya l’entendrem millor. Però si a Madrid 
hi havia ningú que es pensàs que la repressió 
personalitzada contra els consellers causaria 
una inquietud definitiva i s’entendria com un 
càstig exemplar capaç d’aturar el procés, s’ha 
equivocat de mig a mig. Tres nous consellers 
s’han posat al lloc on eren reclamats, també 
com a prova que n’apareixeran tants com calga. 
Per aquesta banda i d’aquesta manera no ens 
guanyaran. 

EDITORIAL

VICENT 
PARTAL
director@vilaweb.cat
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ROSA MARIA MALET, 
UNA SENYORA DE BARCELONA
MERCÈ IBARZ

Ella dirà que és de Badalona, on va nàixer, en una fa-
mília catalanista que va aguantar la postguerra com va 
poder, però per a molts de nosaltres, per a mi de manera 
cristal·lina, Rosa Maria Malet és allò que de bona llei es 
diu una senyora de Barcelona, una senyora de Catalunya. 
S’acaba de jubilar de la direcció de la Fundació Joan Miró 
de Barcelona, que el mestre va regalar a la ciutat, un edifici 
formidable de l’arquitecte Sert a Montjuïc. La Malet l’ha 
dirigit durant trenta-set anys, que són molts en un càrrec 
com aquest. L’ha deixat sense crítiques, amb el respecte de 
gairebé tots els cercles, per no dir que tots, que conformen 
el complex món de l’art. Una proesa.

La Fundació Miró va nàixer uns mesos abans de la mort del 
dictador, ni Miró ni Sert ni els amics i mecenes que els van 
acompanyar estaven per esperar més. El primer director 
en va ser Francesc Vicens, un savi que el dia mateix que 
el dictador moria i la Fundació obria una exposició va dir 
que no pensava pas per això clausurar la inauguració que 
aquell 20 de novembre hi havia prevista. Geni i figura. Al 
cap de poc, Vicens va decidir passar-se a la política activa 
de la transició. I llavors va entrar, discretament, Rosa Maria 

Malet a dirigir la Fundació. 
D’una manera indirecta que 
ara es recorda poc, perquè 
de fet li van posar per sobre 
una experta internacional, 
Margitt Rowell, un nome-
nament que als periodistes 
culturals del moment ens 
va fer anar de corcoll per-
què ningú a la Fundació no 
ho sabia explicar. La Malet, 
tranquil·la, ens anava dient a 
tots que no passava res, que 
tot aniria bé.

I així va ser. L’experta ho 
va deixar aviat i la Malet va 
posar fil a l’agulla de tot. Ara 
que ho deixa, i mentre no se 

MAIL OBERT 1/2

«Tota una època de la 
Fundació Miró té la seva 
empremta, caracteritzada 
també per obrir les sales 
als artistes i curadors 
emergents»

Rosa Maria Malet es jubila 
de la Fundació Miró, que 
ha dirigit pràcticament 
des dels seus inicis. E.P.
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sap encara qui la substituirà, convé insistir que és una de 
les poques dones que han dirigit algun museu a Barcelona. 
Mentre arreu d’Europa i Amèrica les dones arriben més i 
més als càrrecs directius de les institucions de l’art, esperem 
a veure què passarà a la Miró.

Dimarts es va fer a Montjuïc un acte de comiat de la di-
rectora. Era la festa anual dels Amics de la Fundació, que 
la hi van dedicar. Van vestir les sales de blau, en honor 
de la passió per Grècia i el Mediterrani de la Malet i, per 
descomptat, pel blau de Miró. Va haver-hi una formidable 
performance de poesia amb els versos que tant agradaven 
a Miró... En fi, una festassa. Tota mena de gent, de diverses 
generacions. La Malet ha sabut guanyar-se durant anys la 
confiança del BBVA per fer una d’aquestes grans exposi-
cions que honoren una institució, la que acostuma a obrir 
el curs cada tardor.

Per les sales es veien les banderoles d’algunes de les més 
importants: Magritte, Duchamp, ‘Barcelona, zona neutral’, 
‘Davant l’horitzó’, Mona Hatoum, ‘El llegat de Pollock’, ‘Un 
cos sense límit’, ‘Vermell a part’, Carles Santos, ‘La bellesa 
del fracàs’, Rotkho, Kiki Smith, ‘Els objectes de Miró’, ‘Fi de 
partida: Duchamp, els escacs i les avantguardes’ i tantíssimes 
en aquests trenta-set anys...

Essent això important, les grans exposicions, el que resulta 
això no obstant el més indicatiu del tarannà professional 
de la Rosa Maria Malet és que sempre ha tingut la porta 
oberta als joves artistes. Sembla lògic, oi?, però en realitat 
és una manera de fer que no passa gaire en els museus 
barcelonins, inclosos els que més ho haurien de fer, com 
ara el Macba. La Malet, en canvi, ho ha fet sempre.

Ha respectat la directriu potser principal de Joan Miró, que 
la seva fundació fos un centre d’estudis de l’art contempo-
rani (CEAC, això volen dir les sigles a l’entrada de l’edifici). 
Per això existeix l’Espai 13, que dóna cabuda a exposicions 
d’artistes emergents acompanyats de curadors joves i també 
emergents. Curadors que després reben l’encàrrec de muntar 
una exposició en les sales grans de la Miró, on llavors fan 
entrar els artistes emergents. Pot semblar que tot això que 
explico és només d’ordre professional però no, és molt més: 
és passar el relleu als joves.

Li van oferir la conselleria de Cultura en l’últim govern Mas i 
ho va declinar. No en va donar explicacions però després vam 
veure que estava immersa en la remodelació de les sales de 
la Fundació per celebrar els quaranta anys de la casa. Té prou 
bon criteri i maneres de fer impecables per a reunir diversos 
punts de mira i, si vol, continuar en la política cultural ara que 
ja no es dedicarà en el dia a dia a la Miró. El temps ho dirà i 
potser ho veurem. 

La Malet l’ha 
dirigit durant 
trenta-set anys, 
que són molts en un 
càrrec com aquest

Té prou bon criteri 
i maneres de fer 
impecables per 
a reunir diversos 
punts de mira 
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L
’eurodiputat Ramon Tremosa ha 
trencat el cordó sanitari que ha mi-
rat de construir l’estat espanyol 
entre l’independentisme català i 
les institucions europees. Ho ha fet 

especialment d’ençà que fou nomenat 
coordinador del grup liberal demòcrata 
de la comissió d’Economia de la cambra. 
Des d’aquest càrrec, Tremosa s’ha reunit 
amb cinc comissaris de primera fila de 
la Comissió. Tots, d’una manera o d’una 
altra, li han demanat pel referèndum 
d’autodeterminació del primer d’octu-
bre. Ho explica en aquesta entrevista en 
què també posa èmfasi en l’encert del 
referèndum com a eina comprensiva i 

‘He saltat el cordó 
sanitari creat per 
l’estat espanyol 
a la Comissió 
Europea’

ENTREVISTA 1/3

ACN

acceptada a les democràcies europees 
avançades.

—No devia ser fàcil obtenir aquesta 
plaça amb l’actuació habitual de Ciu-
tadans i UPyD...
—És poc habitual que un partit amb un 
únic eurodiputat tingui un coordinador. 
I encara menys en una comissió tan im-
portant com és la d’Economia. És una de 
les més importants del parlament. Efec-
tivament, va haver-hi diputats d’UPyD 
que van enviar correus electrònics a la 
resta del grup demanant que jo no fos 
nomenat coordinador, encara que ho 
havien aprovat per unanimitat els mem-

RAMON TREMOSA

PERE CARDÚS

bres de la comissió. També m’havien 
avalat els consellers del grup liberal a 
la comissió, que són gent molt potent 
i amb molt de pes. Al final, el buró del 
grup ALDE –és a dir, el comitè de direc-
ció– per unanimitat va ratificar el meu 
nomenament.

—Les pressions espanyolistes no van 
fructificar.
—Fa vuit anys que sóc a la comissió 
d’Economia. He pogut ser ponent del 
parlament i del grup en molts informes. 
Sóc prou conegut per la feina feta entre 
els altres grups. Amb el líder del grup, 
Guy Verhofstadt, hem tingut una bona 

Entrevista a l’eurodiputat del PDECat després 
d’haver-se reunit aquestes últimes setmanes 
amb cinc comissaris europeus
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va blindar i li va organitzarr una agenda 
d’actes ben plena. El president del Port, 
Sixte Cambra, tan sols la va poder sa-
ludar a la porta amb una encaixada de 
mans. Vaig ser ponent del congrés i ho 
vaig poder veure amb els meus ulls. No 
hi va haver ni tan sols la possibilitat que 
el Port de Barcelona parlés cinc minuts 
amb la comissària de Transports, tot i 
que s’han rebut fons europeus per fer 
tot el dic de la nova terminal. Per sort, 
amb el càrrec que ara tinc, puc accedir 
a tots els comissaris que tinguin relació 
amb afers de governança econòmica, 
competència, política monetària, etc., 
alguns dels quals són vice-presidents. He 
pogut saltar el cordó sanitari que ha creat 
l’estat espanyol a la Comissió Europea.

—Aquests últims dies us heu reunit 
amb molts comissaris... Demanen pel 
referèndum d’autodeterminació?
—M’he reunit amb uns quants comis-
saris, aquestes últimes setmanes. Són 
reunions molt britàniques. Abans de 
començar es diu quants minuts durarà 
la reunió. I hi ha una agenda prèvia 
amb els punts que entren a la reunió. 
Normalment són normes europees que 
la Comissió ha enviat al parlament. En 
les reunions que he tingut amb cinc 
comissaris aquests últims dies, sempre 
ha sortit la qüestió de Catalunya. Alguns 
l’han tret de manera més informal i 
alguns de manera més explícita. Fins i 
tot, dins la reunió mateixa. En alguns 
casos, hem estat més estona parlant del 
referèndum que no el temps previst per 
a la reunió. Hi ha un interès molt evident 
per la qüestió catalana. I cada setmana 
els principals mitjans del món parlen de 
la situació. Hi ha interès, coneixement, 
informació i preguntes a fer.

—Interès no vol dir simpatia, oi?
—A veure... La diplomàcia és molt di-
plomàtica... Un comissari no prendrà 
mai una posició pública i oficial, però 
pot enviar missatges amb llenguatge no 
verbal. Per exemple, tots els comissaris 
han accedit a fer-se una fotografia amb 
mi tot i saber la situació amb què el go-
vern català, amb dos milions de vots al 

RAMON TREMOSA 2/3

relació darrerament i va ser un dels qui 
van demanar públicament que em pre-
sentés com a coordinador d’ALDE perquè 
era el millor candidat, a opinió seva. Per 
tant, aquesta és la situació.

—Una nova posició més influent?
—És una nova feina molt feixuga, amb 
molta més responsabilitat. Represento 
un grup de seixanta-vuit diputats que 
acostuma a decantar les majories a la 
comissió d’Economia i al plenari. Hi 
tractem de temes tan importants com la 
multa de Google, la governança econò-
mica de l’euro o els rescats d’Itàlia amb 
Monte Paschi o els dos bancs venecians, 
les operacions del Banc Popular i el 
Banc de Santander... Tot això passa per 
aquesta comissió. El Banc Central Euro-
peu i els altres organismes econòmics 
europeus responen també a la comissió 
d’Economia. És una posició molt bona i 
n’estic molt content.

—És una posició amb accés directe a 
persones de primer nivell de les insti-
tucions europees...
—Sí. I amb una activitat molt forta. Per 
exemple, ara serem una setmana a Was-
hington en una visita a la Reserva Federal 
i també a Nova York. Seré el representant 
del grup liberal en aquesta delegació. 
Som pocs eurodiputats. La posició obre 
un camp de treball que fins ara no tenia.

—També podeu parlar sovint amb els 
comissaris europeus?
—Aquests últims mesos hem pogut 
veure que el cordó sanitari que l’estat 
espanyol aplica al govern català dins 
les institucions europees és implacable. 
Cap conseller, ni el vice-president ni el 
president del govern català no poden ac-
cedir a cap comissari a Brussel·les. Però, 
a més, fa un mes i mig hi va haver el cas 
de la celebració a Barcelona del congrés 
de l’associació europea de ports: van 
venir els gerents dels ports d’Hamburg, 
Bremen, Anvers, Rotterdam, etc., i la 
comissària de Transports, Violeta Bulc, 
va estar dos dies a Barcelona. Doncs 
ningú del govern català no va tenir accés 
a parlar-hi. La diplomàcia espanyola la 

Cap conseller, ni el vice-
president ni el president 
del govern català no poden 
accedir a cap comissari 
a Brussel·les

Hi ha un interès molt 
evident per la qüestió 
catalana. I cada setmana els 
principals mitjans del món 
parlen de la situació
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darrere, no pot fer-se aquesta fotografia 
pel boicot de l’estat espanyol. Alguns 
comissaris han repiulat la fotografia 
quan l’he penjada a Twitter. I alguns han 
establert un diàleg axmb mi a Twitter 
en relació amb la reunió que hem fet. 
És el cas de la comissària Vestager. Hi 
ha hagut públicament unes mostres de 
simpatia d’aquests comissaris que no 
són normals quan un coordinador de 
grup els visita. Tot això forma part del 
llenguatge no verbal de Brussel·les.

—I l’argumentació sobre el referèndum 
ha arribat correctament? S’entén?
—Ja fa cinc anys que posem molt d’èm-
fasi en les manifestacions, que han estat 
molt lluïdes i vistoses, amb fort impacte 
mediàtic. Però a Brussel·les, allò que es 
comenta entre eurodiputats, membres 
de la Comissió, diplomàtics és que hi ha 
hagut sis eleccions a Catalunya guanya-
des per candidatures independentistes i 
pro-referèndum. I també és prou sabut 
que els dos grans partits espanyols han 

baixat a mínims històrics aquí. Això ho 
destacava ja el Financial Times el 2014 
després de les eleccions europees. Les 
preguntes que em fan a les institucions 
europees són sobre la tendència de fons 
en termes de vots en urna. Les manifesta-
cions impressionen, però allò que compta 
són els resultats electorals. Si la força del 
carrer no es canalitza en urnes, es perd.

—El referèndum és una bona eina si és 
aquesta la cosa que preocupa...
—És un instrument molt utilitzat en les 
democràcies avançades. No tan sols te-
nim el cas del Quebec i Escòcia, sinó que 
tenim també el Brexit, els dos cops que 
Dinamarca i Suècia van votar en contra 
d’entrar a l’euro... Conec diputats fine-
sos del partit del govern que proposen 
de fer un referèndum perquè Finlàndia 
surti de l’euro. Perquè no volen pagar els 
rescats que vindran després d’haver pa-
gat els que ja s’han fet. Els referèndums 
defineixen qüestions importants en les 
democràcies avançades. Serveixen per a 

 

L’eurodiputat Ramon Tremosa 
escoltant el president de la 
Generalitat Carles Puigdemont 
al Parlament Europeu. ACN

definir marcs legals. No són un instru-
ment denigrat com a l’estat espanyol.

—Aquesta normalitat del referèndum 
com a eina no vol dir que puguem es-
perar cap acció o gest de les institucions 
europees abans dels fets consumats.
—La independència s’ha de fer a Ca-
talunya. No és una feina acabada per 
nosaltres encara. Tenim l’experiència de 
les independències bàltiques o de Croàcia 
i Eslovènia. Just abans de les indepen-
dències, hi havia declaracions explícites 
i contundents de països poderosos dient 
que no serien mai de la UE. Al cap de 
setmanes o mesos, aquests grans països 
encara insistien a revocar les indepen-
dències unilaterals. No podem esperar 
que ni abans ni immediatament des-
prés del primer d’octubre hi hagi grans 
mostres de suport. El procés entrarà en 
una fase que es disputarà en el camp 
internacional. La força de Catalunya en 
la fase de combat internacional dependrà 
en bona part de la participació. 

La força de Catalunya 
en la fase de combat 
internacional 
dependrà en bona 
part de la participació
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‘J
uncker reitera que 
una Catalunya in-
dependent quedaria 
automàticament fora 
de la UE.’ El president 

de la Comissió Europea ha dit 
això? No, aquest és el titular 
que fa el diari El País (i més 
diaris espanyols) d’una res-
posta per escrit de Juncker 
a l’eurodiputada espanyola 
Beatriz Becerra (ex-UPyD i 
ara independent al grup AL-
DE). Era una resposta a una 

nova pregunta sobre la posi-
ció de la UE en cas d’indepen-
dència de Catalunya. El text 
de Juncker és volgudament 
críptic, mirant de no inco-
modar ningú ni dir les coses 
gaire clares. I, justament per 
això, la interpretació que en 
fa la premsa espanyola és més 
clamorosa..

Juncker reconeix que la 
independència de Catalunya 
no seria un fet ‘neutral’ en 
relació amb els tractats de 
la UE. És a dir, que hi hau-
ria implicacions, sense es-
pecificar quines. Repeteix la 

La posició de la UE sobre 
Catalunya s’ha anat allunyant 
de la voluntat espanyola
Política De la doctrina Barroso sobre Algèria a l’assumpció de conseqüències 
en cas de separació d’Espanya

posició que ja havia expres-
sat ell mateix sobre aquesta 
qüestió: diu que ‘no és funció 
de la Comissió d’expressar 
una posició sobre qüestions 
sobre l’organització inter-
na dels estats membres’. I 
afegeix: ‘Sobre possibles 
situacions, com la separació 
d’una part d’un estat membre 
o la creació d’un nou estat, 
aquestes no serien neutrals 
en relació amb els tractats de 
la UE.’ Així mateix, indica: 
‘La comissió recorda que el 
procés per a l’accés dels es-
tats a la UE ha de complir les 

Juncker 
reconeix que la 
independència de 
Catalunya no seria 
un fet ‘neutral’ 
en relació amb els 
tractats de la UE

Jean-Claude Juncker és el president de la Comissió 
Europea. ACN

JOSEP CASULLERAS
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la UE, introduïa el concepte 
segons el qual no tindria 
‘caràcter neutral’ en relació 
amb els tractats de la Unió, i 
precisava que la Comissió ja 
es pronunciaria sobre les con-
seqüències legals que tindria 
quan ‘un estat membre de-
tallés una situació concreta’.

L’anomenada ‘doctri-
na Barroso’ que ha argüit 
l’unionisme i el govern es-
panyol ha estat més la del 
2012 que no la del 2004; és a 
dir, la cantarella de ‘això és un 
afer intern espanyol i quan hi 
hagi una situació concreta la 
Comissió ja es pronunciarà’.

L’escàndol no resolt del 
2015

Així ho hem anat veient, 
amb matisos, en les res-
postes escrites que ha fet 

normes i els procediments 
prevists als tractats.’ Ací po-
deu llegir el text en anglès, i 
ací en castellà.

Aquesta resposta és calca-
da, lletra per lletra, a la que 
Juncker mateix va donar el 
mes passat a una eurodiputa-
da de la Lliga Nord italiana, 
Mara Bizzotto, que li pregun-
tava per la posició que tin-
dria la comissió en cas d’una 
declaració d’independència 
de Catalunya.

Alguns mitjans afirmen 
que allò que diu Juncker és 
que Catalunya quedaria ‘au-
tomàticament’ fora de la 
UE. Fins i tot el portaveu de 
l’eurocambra, Jaume Duch, 
declaradament contrari a la 
independència de Catalunya, 
ha piulat la notícia d’El País.

Aquestes lectures es basen 

en el fet que, en la resposta, 
el president de la Comissió 
invoca una resposta prèvia, 
del 2004, del seu predecessor, 
José Manuel Durão Barroso, 
quan li van demanar pel cas 
d’Algèria i va respondre que 
una part d’un estat de la UE 
que s’independitzi passa a ser 
‘un tercer estat amb relació 
a la Unió’, i ha de tornar a 
demanar-ne el reingrés.

Passats vuit anys, arran 
de l’eclosió de l’independen-
tisme a Catalunya, els eu-
rodiputats Ramon Tremosa, 
Raül Romeva, Salvador Sedó 
i Izaskun Bilbao li van de-
manar quina posició tindria 
la Comissió en relació al cas 
català. I la resposta per escrit 
de Barroso el 2012 evitava la 
referència a la ‘sortida au-
tomàtica’ de Catalunya de 

el president de la Comissió. 
De fet, en una d’aquestes 
respostes hi va haver un 
escàndol polític consi-
derable: fou el setembre 
del 2015, poc abans de les 
eleccions del 27-S, quan 
Juncker va oferir la respos-
ta escrita a una pregunta 
de l’eurodiputat Santiago 
Fisas. Fisa demanava si la 
Comissió reconeixeria un 
estat català independent 
creat per una declaració que 
no respectés la constitució 
espanyola, una declaració 
que ‘pretén trencar la in-
tegritat territorial d’Es-
panya i no seria reconeguda 
pel govern espanyol’. La 
resposta tenia una versió 
en anglès més curta, que 
simplement deia que no 
era funció de la Comissió 
d’expressar opinions sobre 
qüestions internes d’un es-
tat membre; i una en cas-
tellà, més llarga, que afegia 
consideracions contràries 
a la independència de Ca-
talunya. L’escàndol va fer 
que s’acabés suprimint la 
versió manipulada i s’obrís 
una investigació interna 
per a esbrinar què havia 
passat i qui n’havia estat 
el responsable. No se n’ha 
sabut mai més res.

La doctrina Barroso de no 
comprometre’s a definir-se 
sobre la independència de 
Catalunya i alhora deixar 
clar que tindria conseqüèn-
cies en la part fonamental de 
la Unió, és a dir, en els trac-
tats, és la que es manté ara, 
dos mesos i mig abans del 
referèndum. S’ha comprovat 
en la resposta de Juncker. 
Aquesta vegada, la resposta 
en castellà no ha estat ma-
nipulada; els diaris espan-
yols ja hi han afegit la seves 
versions particulars. 

Banderes europees davant la seu de la Comissió 
Europea a Brussel·les. ACN
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hi aniran. Un sondatge d’ERC 
recollia que 3,74 milions de 
catalans (70,4% del cens) te-
nien intenció de votar, però 
les estimacions, que intenten 
corregir la sobrerepresent-
ació, calculaven que realment 
serien entre 2,91 i 3,12 milions, 
els votants, cosa que significa 
una participació d’entre el 
57,7 i el 58,7%, similar als dos 
primers sondatges.

Pel que fa a les votacions 
anteriors, la intenció és força 
similar en totes les enquestes 

Podem fiar-nos de la participació 
que indiquen els sondatges 
sobre el referèndum?

E
l dia 9 de juny el presi-
dent de la Generalitat, 
Carles Puigdemont, va 
anunciar la pregunta 
del referèndum i el va 

situar al dia 1 d’octubre. Des 
que va començar l’any, els 
sondatges sobre els resultats 
i la participació s’han anat 
succeint, i les xifres superen 
amb escreix les dels darrers 
plebiscits a Catalunya sobre la 
reforma de l’Estatut del 2006 
(49%) i les del referèndum 
per la Constitució Europea del 
2005 (41%).

Una de les grans qüestions 
és com és de fiable la intenció 
que apareix en els sondat-
ges. La població acostuma a 
ocultar l’abstenció, perquè 
està mal vista i, per tant, la 
participació apareix sobrerep-
resentada. El mateix succeeix 
amb alguns partits polítics 
que estan a l’alça, mentre que 
els que estan mal vistos acos-
tumen a tenir un vot ocult.

Els dos sondatges publi-
cats fins ara han mostrat que 
hi anirien a votar entre un 
54,9% i un 52,8%, xifres que 
s’acosten al 64% de partic-
ipació si hi sumem aquells 
que diuen que probablement 

Aravot Els sondatges tendeixen a sobrerepresentar la participació, perquè els 
abstencionistes solen ocultar la seva intenció

ANÀLISI 1/3

de GESOP. Només hi ha una 
diferència d’entre sis i quinze 
punts per sobre de la par-
ticipació que realment va 
haver-hi. La diferència del 
referèndum respecte dels 
comicis és que no cal que els 
que estan en contra de la con-
sulta i de la independència 
ocultin la seva abstenció, ja 
que, en un referèndum sense 
vist-i-plau de l’estat espan-
yol, aquest gest podria ser 
més una reivindicació que 
quelcom que s’ha d’amagar. 

La població 
acostuma a ocultar 
l’abstenció, perquè 
està mal vista

L’acte a Montjüic en suport al referèndum va 
aglutinar milers de persones. ALBERT SALAMÉ

SEDA HAKOBYAN I ALEXANDRE SOLANO
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Distribució del vot en les últimes eleccions. ARAVOT

Enquestes de GESOP i dades de les eleccions. ARAVOT

Per tant, la diferència entre la 
intenció i la participació real 
no hauria de ser tan gran.

Al 9-N la participació va 
ser del 37%, tenint en compte 
que hi van poder votar els 
majors de setze anys (uns 
160.000 ciutadans) i que tam-
bé hi van tenir dret prop de 
900.000 ciutadans amb una 
nacionalitat forana. Aquests 
darrers podien de sol·licitar 
la participació en persona en 
set punts de la geografia cat-
alana, però només s’hi van 
inscriure uns pocs milers. 
Segons el cens habitual, la 
participació se situaria en el 
43%, un percentatge no tan 
allunyat del que mostrava 
l’enquesta.
Qui hauria d’anar a votar?

En les últimes eleccions al 
Parlament, les formacions 
independentistes (Junts 
pel Sí i CUP) van obtenir 
1.967.000 vots, mentre que 

la suma dels partidaris del 
referèndum (amb CSQP) en 
van aconseguir 2.334.000, 
gairebé com la participa-
ció total del 9-N (2.345.000 
vots). Això significa que les 
formacions independentistes 
van aconseguir un 36% del 
cens i els sobiranistes fins 
a un 42%, tenint en compte 
que hi va votar el 75% del 
cens.

Com que el vot exterior 
és un registre i no s’utilitza 
el cens de 196.000 electors, 
que per les dificultats per 
votar sempre és extrema-
dament baix, si es volgués 
arribar a la meitat del cens, 
serien necessaris 700.000 
vots més que els que es van 
aconseguir en les últimes 
eleccions. Si hi sumem di-
rectament els votants dels co-
muns, en serien 320.000 més, 
que haurien de sortir del PSC, 
de Ciutadans, del PP o dels 

catalans que es van abstenir 
el 27-S. Aquests vots serien 
prop d’un 20% dels votants 
de les forces contràries al 
referèndum, cosa que seria 
una diferència substancial 
respecte del 9-N.

Quina participació és 
necessària en l’àmbit 
internacional?

Com s’ha recordat diver-
ses vegades, la Comissió de 
Venècia recomana no fixar 
un mínim de participació. La 
Comissió de Venècia és un 
òrgan consultiu del Consell 
d’Europa que aconsella en as-
sumptes constitucionals per 
a millorar les institucions i la 
protecció dels drets humans. 
El Consell d’Europa va adop-
tar-ne el codi de bones pràc-
tiques sobre referèndums.

L’argument és que establir 
un límit de participació pot 
causar el boicot dels que 

s’oposen al canvi, que opten 
per no votar perquè no ha-
gi possibilitat que s’aprovi. 
Això s’anomena ‘abstenció 
estratègica’.

Aquesta pràctica és habit-
ual en els referèndums ital-
ians, en què és necessària la 
participació del 50% del cens. 
Per exemple, en la votació 
que es va fer l’any passat per 
a decidir si s’havia de posar 
fi o no a l’explotació de gas i 
petroli a prop de la costa, les 
enquestes havien mostrat un 
suport d’entre el 72 i el 78% 
a favor d’expirar les con-
cessions. L’abstenció de la 
minoria va fer que els favor-
ables arribessin al 86% del 
vot sense assolir la meitat del 
cens. Per tant, l’establiment 
d’un límit podria incentivar 
l’abstenció i la imposició dels 
plantejaments de la minoria, 
fet que podria ser consid-
erat injust per una majoria 
privada de la victòria.

El boicot és una pràctica 
molt habitual. Una alternati-
va és posar un límit d’apro-
vació, o sigui, fer que els vots 
del ‘sí’ superin un percentat-
ge del cens. Així, qui s’oposi a 
la pregunta ha d’anar a votar, 
i si s’absté no contribueix a 
cap de les dues opcions, sinó 
que es manté indiferent, que 
és el que hauria de ser l’ob-
jectiu de l’abstenció. Aquest 
model s’ha utilitzat en l’úl-
tim referèndum de Colòmbia 
sobre els acords de pau amb 
les FARC, en què, en comptes 
de demanar un mínim del 
25% de participació, com 
s’havia fet fins aleshores, es 
va demanar un 13% de vots 
favorables per a aprovar els 
acords. Aquest mecanisme 
també s’utilitza a Hongria i 
a Dinamarca, on es demanen 
respectivament un 25% i un 
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40% de vots favorables sobre 
el total del cens.

Fins i tot hi ha altres 
casos, com el de la Toscana, 
que té el que es coneix com a 
‘límit flexible’: per aprovar 
el referèndum és necessari 
que hi participin la majoria 
dels que van participar en les 
últimes eleccions regionals. 
Per tant, depèn de quina és 
la participació en les eleccions 
convocatòries. L’Uruguai fa 
servir un model similar: es fa 
coincidir el referèndum amb 
les eleccions i es demana una 
majoria absoluta del ‘sí’ entre 
els ciutadans que hi partici-
pen, que han de ser, com a 
mínim, el 35% dels inscrits.

Com explica el politòleg 
Toni Rodon, des de la Segona 
Guerra Mundial fins al 2015 
hi ha hagut 309 referèndums 
constitucionals en tot el món, 
en només trenta-cinc dels 
quals hi havia un mínim de 
participació establert. A Ir-
landa ja n’han celebrat una 
vintena, i hi ha una tendència 
de treure els límits de partic-
ipació cada vegada més clara.

Com de clau és la 
participació?

En els darrers referèndums 
d’independència, cap de les 
opcions ha arribat al 50% 
del cens. A Montenegro, els 
favorables a la independèn-
cia, l’opció guanyadora, van 
assolir el 47,6% del cens, al 
Quebec el ‘no’ va aconseguir 
el 46,4% i el ‘sí’ el 45,4%, 
mentre que a Escòcia els con-
traris a l’estat independent 
van representar el 45,1% dels 
escocesos. Cap de les opcions 
va assolir la meitat del cens. 
Per tant, la qüestió principal 
és que, tant nacionalment 
com internacionalment, 
quedi clar què s’hi decideix i 

si hi ha voluntat de fer vin-
culant el resultat.

El professor de dret An-
toni Abat Ninet explicava al 
Parlament de Catalunya que 
en el referèndum del nord 
d’Irlanda sobre la continuïtat 
al Regne Unit només hi van 
votar el 40% dels irlandesos, 
únicament els unionistes, i 
que mai no se n’ha discutit 
el resultat. A Suïssa no s’ha 
arribat al 50% de participació 
en cap dels comicis des de 
les eleccions federals dels 
1975 i ningú no ha discutit 
l’existència de la democràcia 
al país.

En el cas català, en els dos 
últims referèndums, tant el de 
la Constitució Europea (42%) 
com el de l’Estatut (49%), la 
participació va ser baixa. A 
l’estat espanyol només s’hi 
han fet dos referèndums des 
de les eleccions del 1978. En 
el de la Constitució Europea 
no es va arribar al 50% de la 
participació i en el de l’OTAN 
l’opció guanyadora va vèncer 
amb el 31% del cens.

En el referèndum per la 
Constitució no es va arribar al 
50% de participació en el País 
Basc. El ministre de l’Interior 
espanyol d’aquell moment, 
d’UCD, que posteriorment 
va ser diputat del PP i rec-
lamat per la justícia per crims 
contra la humanitat, Rodolfo 
Martín Villa, assegurava que 
‘en cap país i circumstàn-
cia’ no es podia sumar l’ab-
stenció al vot en contra, ja 
que l’abstenció es devia a 
circumstàncies diverses, que 
en molts casos no signifi-
caven una opció política. La 
posició de l’estat espanyol en 
aquell primer referèndum es 
contraposa amb les referèn-
cies actuals a la hipotètica 
majoria silenciosa. 

La Comissió de 
Venècia recomana 
no fixar un mínim 
de participació

En els darrers 
referèndums 
d’independència, 
cap de les opcions 
ha arribat al 50% 
del cens
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reclamació del dret de decidir 
i en la necessitat d’exercir la 
sobirania en tots els àmbits. 
També assenyala que el control 
dels ports i aeroports és vital 
per als habitants de les Illes 
perquè permetria de decidir 
les taxes i els fluxes i obrir el 
debat sobre la introducció de 
quotes per a limitar el nombre 
de visitants. ‘Són benvinguts i 
ben rebuts, però gairebé estam 
en una situació de saturació. 
Les Illes tenen uns recursos i 
unes infrastructures limitades’, 
argumenta.

A l’acte es llegirà un manifest 
amb les propostes d’Avançam 
sobre el finançament que ne-
cessiten les Illes, es reivindicarà 
el discurs sobiranista d’aquesta 

Avançam convoca una manifestació a l’aeroport 
de Palma per a reclamar-ne la titularitat

ROGER GRAELLS

La plataforma sobiranista 
Avançam –formada per as-
sociats i regidors electes– ha 
convocat els mallorquins a una 
manifestació a l’aeroport de 
Palma avui a les onze del matí 
per a reclamar-ne la cessió del 
control al govern. Sota el lema 
‘Aquí volem decidir’, Avançam 
ha fet una crida a la ciutadania, 
els regidors i els consellers per-
què assisteixin a la mobilització.

Avançam reivindica el con-
trol de les principals infras-
tructures de les Illes –els ports 
i els aeroports– i organitzarà 
debats a diversos municipis so-
bre la necessitat d’aprofundir 
en l’autogovern. El president de 
l’entitat, Miquel Oliver, explica 
que la plataforma es basa en la 

Illes Balears La concentració serà a les onze del matí a la planta de sortides de 
l’aeroport de Son Sant Joan

NOTÍCIA

entitat i es reclamarà el control 
de les principals infrastructures 
de les Illes. No es descarta que 
hi assisteixin alguns membres 
del Consell de Mallorca o del 
govern, però, en tot cas, s’afe-
giran a la mobilització indivi-
dualment.

L’entitat també exigeix la 
sobirania fiscal de les Illes 
Balears. Per aquest motiu, els 
regidors que en formen part 
han presentat mocions a di-
versos municipis. ‘Volem que 
les nostres infrastructures es 
gestionin en primera perso-
na, no des de Madrid. Hem 
presentat mocions als ajun-
taments respecte d’aquesta 
qüestió i d’altres que fan re-
ferència a la sobirania fiscal’, 

Els regidors d’Avançam, el dia de la creació  de 
l’associació. AVANÇAM.CAT

explica. Oliver assegura que 
no hi ha cap partit darrere 
d’Avançam i que tots els re-
gidors de les Illes poden su-
mar-s’hi. Actualment, la pla-
taforma disposa d’uns cent 
vint electes i aspira a tenir 
més suport.

Oliver diu que l’entitat està 
en contacte permanent amb 
l’Associació de Municipis per 
la Independència (AMI) i que 
treballa conjuntament amb 
l’Assemblea Sobiranista de 
Mallorca, que també ha con-
vocat la participació a la mani-
festació. Així mateix, Avançam 
té la intenció d’organitzar al-
guna mena de mobilització 
per a donar suport al referèn-
dum de Catalunya. 
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L
’economista Clara Ponsatí dirigeix 
actualment l’Escola d’Economia i 
Finances a la Universitat de Saint 
Andrews (Escòcia) i també és un 
dels nous membres del secretariat 

nacional de l’Assemblea Nacional Ca-
talana (ANC). A les darreres eleccions 
catalanes del 27-S va ser suplent de la 
candidatura de Junts pel Sí. Ponsatí tam-
bé ha estat catedràtica a més universitats 
de prestigi, com ara la Georgetown, dels 
Estats Units. VilaWeb s’hi ha posat en 
contacte perquè ens parli del seu nou 
càrrec a l’ANC, de la posició que té en 
el debat sobre el referèndum unilate-
ral d’independència i de com es veu el 
Brexit des d’Escòcia. Hem dialogat amb 
Ponsatí, que viu a cavall entre Escòcia i 
Catalunya, per correu electrònic.

—Sou membre del secretariat de l’As-
semblea. Primeres impressions? Us 
sembla bé que l’ANC consulti les bases 
sobre el RUI?
—I tant! Hem convocat una consulta per 
saber si els socis estan d’acord que l’ANC 
promogui la proposta de referèndum. 
Aquesta iniciativa suscita un gran debat, 
a les xarxes, a les assemblees territorials 
i sectorials, als mitjans... La gent té ga-
nes de discutir i de participar, és molt 
estimulant i il·lusionador.

—Quina opinió us mereix Jordi Sán-
chez? Vos anàveu en la candidatura 
oposada.
—El reglament electoral de l’ANC és una 
mica enrevessat, i això va causar alguns 
malentesos. Però no hi havia candida-
tures oposades. Els socis votaven can-
didatures individuals. En Jordi Sánchez 
és una persona amb un instint polític de 
primera; fila prim i fa molt bona feina.

—Quina és la vostra feina, exactament, 
a l’ANC. A què us dediqueu?
—Acabo d’arribar-hi, al secretariat na-
cional, sóc nova i encara vaig aprenent 
com funciona tot plegat. Treballaré es-
pecialment en activitats d’incidència 
internacional, i en allò que em demanin.

ENTREVISTA 1/3

CEDIDA

‘Proposar un referèndum 
d’autodeterminació 
podria ser el 
desllorigador’
Recuperem l’entrevista a Clara 
Ponsatí, ara que ha estat nomenada 
consellera d’Ensenyament

CRÉDIT: NOM COGNOM 

CLARA PONSATÍ
ANDREU BARNILS
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—En el debat sobre el RUI, quina posició 
preneu?
—Hi ha dues condicions necessàries (i 
gairebé suficients) per assolir la indepen-
dència: la primera, un mandat majoritari, 
explícit i inqüestionable, expressat a les 
urnes. La segona, la unitat d’acció de les 
forces polítiques disposades a demanar i 
obeir aquest mandat. Malgrat que dolgui 
reconèixer-ho, el resultat del 27-S no va 
donar-nos el mandat majoritari que ne-
cessitem. I és ben evident que les forces 
polítiques independentistes no troben el 
camí de la unitat. Això l’independentisme 
ho paga car; les eleccions del 26 de juny 
seran una patacada. Proposar un referèn-
dum d’autodeterminació podria ser el 
desllorigador.

—Valoreu-me l’actual full de ruta. 
Punts a favor i punts en contra.
—El full de ruta proposa fer moltes coses 
en molt poc temps: estructures d’estat, 
procés constituent, eleccions constituents, 
desconnexió... Es poden fer tantes coses 
en tan poc temps, i sense ser indepen-
dents? Com bastirem estructures d’estat 
sense ser un estat, sense pressupost i 
sota l’extorsió dia a dia del FLA? Per què 
cal fer un procés constituent abans de la 
desconnexió? Això no s’entén. Amb tots 
els respectes, em sembla que hi ha una 
mica de comèdia, amb això. I què vol dir 
això de la desconnexió? Té contingut o no? 
Com que sento polítics que diuen ja l’hem 
feta, la desconnexió...

—El full de ruta actual preveu una DUI?
—No és pas clar; la resposta depèn de 
qui te l’expliqui, i del dia que te l’explica. 
Sense referèndum, això desembocarà en 
unes altres eleccions autonòmiques. Què 
passaria després d’aquestes eleccions? 
Qualsevol cosa menys la independència.

—Abat Ninet proposa abans de fer el 
RUI, fer una DUI. Paluzie opta per la llei 
de transitorietat. Com ho veieu? Cal DUI 
abans de RUI, o no?
—Em sembla una mica la discussió de 
l’ou i la gallina. Cal desplegar els recur-
sos jurídics i les estratègies polítiques 
que relliguin el referèndum d’autode-

terminació amb la declaració d’inde-
pendència. Hi ha gent molt preparada al 
govern i al parlamenti molts professio-
nals que poden ajudar-los, i tenim una 
gran capacitat de mobilització popular. 
Això ho podem fer ben fet.

—El referèndum hauria d’incloure 
l’opció del sí-no com a opció?
—No. El referèndum ha de proposar una 
pregunta clara sobre la independència, 
amb resposta binària. Afegir-hi una 
tercera resposta no serviria per a prendre 
una decisió.

—Segons Elisenda Paluzie, el RUI es 
podria fer per Sant Jordi de l’any vinent. 
Ho veieu possible?
—Estic d’acord que no ens podem ador-
mir, però no m’atreviria a posar-hi data 
tan taxativament. Hi ha molts aspectes 
tècnics que cal estudiar i preparar se-
riosament, i un munt de contingències 
polítiques incertes que poden tenir con-
seqüències sobre els ritmes.

—Quin és el termini de l’actual full de 
ruta? 2017? 2018? Ho sabeu? Quina im-
portància doneu al factor temps?
—Els famosos divuit mesos hauran 
passat a final del 2017, i ningú dels que 
van pactar aquest termini no ha proposat 
cap pròrroga. Ja ho veurem. Jo crec més 
en els compromisos sobre el què, que en 
compromisos sobre el quan. Però això no 
pot ser etern.

—Aquí fem un referèndum unilateral, 
sense pactar, i hi aniran a votar quatre.
—Si el govern de Catalunya ens convo-
ca a votar, amb una pregunta clara, i un 
compromís explícit d’obeir la decisió ma-
joritària, jo no estaria tan segura que els 
votants del ‘no’ no hi aniran. En tot cas, 
els que hi vagin decidiran. La feina serà 
convertir el consens sobre el ‘dret de de-
cidir’ en consens sobre el ‘deure de decidir’.

—Diferències entre el 9-N i la RUI. 
Molta gent opina que el RUI ja s’ha fet: 
va ser el 9-N.
—De cap manera. El 9-N va ser una 
gran mobilització. Aquell dia ens vam 

Acabo d’arribar al 
secretariat nacional 
de l’ANC, sóc nova 
i encara vaig 
aprenent com 
funciona tot plegat

Sense referèndum, 
això desembocarà en 
unes altres eleccions 
autonòmiques. Què 
passaria després 
d’aquestes eleccions? 
Qualsevol cosa menys 
la independència
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—Ja veurem què passa amb la CUP. A mi 
em fan patir més les diferències entre els 
dos grans partits de JxSí.

—Hem d’esperar que Madrid acor-
di el referèndum. Fer-lo de manera 
unilateral és un error. A Escòcia van 
aconseguir-lo acordat. Aquí també hem 
de poder.
—Madrid no acordarà mai res si nosaltres 
no demostrem, amb els fets, que el farem 
encara que ells no hi donin el vist-i-plau.

—Sou experta en processos de negocia-
ció. En quin punt ens trobem, ara, si els 
actors són Catalunya i Espanya?
—És un procés de negociació asimètric. 
Durant dècades una part, Espanya, ha 
pogut imposar sempre les seves propos-
tes i l’altra, Catalunya, les ha accepta-
des. Els governs de Catalunya anaven 
guanyant engrunes, i les acceptaven per 
no incórrer en el cost d’un conflicte. Però 
hem arribat a un punt que la proposta 
d’Espanya és buida, no deixa gens de 
marge. Les institucions de Catalunya, el 
govern i el parlament, han de demostrar 
de manera creïble la seva determinació, i 
per ser creïbles cal estar disposats a una 
confrontació de legitimitats.

—M’agradaria canviar de tema. Ara 
treballeu a Escòcia. Aneu i veniu. Com 
valoreu la campanya del Brexit? Què 
votaríeu si fóssiu britànica?
—Jo votaria stay (no sortir). Ara, cal en-
tendre que el vot pel Brexit no és només 
un vot xenòfob nostàlgic de l’imperi. Les 
crítiques a la Unió hi troben ressò també 
perquè els britànics tenen uns instints 
democràtics profunds i una visió molt 
crítica contra els abusos de burocràcia i 
l’excés d’interferències sobre la iniciati-
va privada. I és per això que als europeus 
del continent ens convé que els britànics 
continuïn a la Unió.

—El Brexit i el procés català. Ens afecta 
de cap manera, o això són beneiteries?
—És un procés democràtic que ningú 
no ha qüestionat. Tots els europeus 
acceptem que els britànics decidiran. Ni 
el govern espanyol ni cap altre no nega 

expressar, però no vam decidir res. To-
thom sabia que el resultat no obligava el 
govern. Si no, ja seriem independents.

—És necessari que organitzem el re-
ferèndum amb governs estrangers, o 
podem fer-lo sols?
—És important que hi hagi observadors 
internacionals que avalin la legitimitat 
del procediment.

—Qui hauria d’haver-hi, a les meses? 
Voluntaris? Funcionaris? Membres dels 
governs i organismes internacionals 
estrangers?
—Jo diria que s’ha d’organitzar amb els 
mateixos procediments que unes eleccions 
ordinàries. Amb meses organitzades pel 
govern, constituïdes per ciutadans triats 
per sorteig. Els observadors internacionals 
serien això, observadors.

—M’agradaria que poguéssiu comentar 
aquesta entrevista a Hèctor López Bofill 
aquí a VilaWeb. Bofill és contrari al RUI.
—Posats a fer metàfores a mi m’agrada 
més pensar que som una riuada que 
cada moment troba via cap avall. López 
Bofill explica molt bé que per fer una DUI 
cal el control del territori. Però potser 
no valora prou que, en el nostre cas, 
aquest control és inviable sense en un 
mandat democràtic inapel·lable, que la 
comunitat internacional reconegui sense 
discussió, i per això cal fer i guanyar un 
referèndum. Si m’ho permeteu, voldria 
comentar també les opinions d’alguns 
altres articulistes que qüestionen la 
idea del referèndum perquè, diuen, és 
una proposta de ‘pit i collons’ dels ‘que 
tenen pressa’. Bé, si no tenim prou força 
per a fer un referèndum, tampoc no en 
tenim, encara menys, per a declarar la 
independència sense fer-lo. Aclarim-ho. 
La proposta de referèndum ens confron-
ta a tots plegats amb les nostres pors. 
Mesurem les nostres forces i capacitats, 
i decidim. Si aquesta iniciativa no pros-
pera, almenys clarificarà el panorama.

—El RUI és una fugida endavant. Sense 
solucionar el desacord entre JxSí i CUP, 
no serveix de res.

aquest dret de decidir. I si el resultat fos 
el Brexit, veuríem com Brussel·les s’hi 
adaptaria. Però, sigui quin sigui el re-
sultat, ningú no ens deslliura del nostre 
deure de decidir.

—Què hi feu, exactament, a Escòcia?
—Ocupo una càtedra a Universitat de 
St. Andrews. Faig docència i recerca, i hi 
dirigeixo l’Escola d’Economia i Finances.

—Vau ser expulsada de Washington 
per pressions diplomàtiques espanyo-
les. No els va agradar que expresséssiu 
lliurement la vostra opinió sobre la 
independència. Ara sou a Escòcia. Cap 
problema?
—A Washington ocupava la Càtedra 
Príncep d’Astúries a la Universitat de 
Georgetown. És una posició finançada 
per Endesa, que s’atorga per concurs 
entre el professorat de l’estat espan-
yol. L’ambaixada i el govern espanyols 
van fer pressions a la universitat per 
interrompre el meu contracte, i se’n 
van sortir. Va ser trist que les autor-
itats acadèmiques de Georgetown no 
mostressin més fermesa enfront d’una 
violació tan flagrant de la llibertat de càt-
edra, però va ser una lliçó: vaig aprendre 
de pressa i en pròpia carn que entre l’es-
tablishment internacional no hi tindrem 
amics que aixequin la veu per ajudar-nos 
mentre no tinguem un estat. Ni els gov-
erns ni les elits dels estats democràtics 
del món no es mullaran obertament per 
nosaltres. Ara, a Escòcia, la meva llibertat 
de càtedra és garantida. 

Les institucions de Catalunya 
han de demostrar de forma 
creïble la seva determinació, 
i per ser creïbles cal estar 
disposats a una confrontació 
de legitimitats
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Els comuns passen uns dies complicats arran de la seua decisió de 
desacreditar el referèndum. Per raons estètiques, no poden posar-se al 
costat del PP ni de Ciutadans en res. 

Però negant el caràcter referendari del vot del 
primer d’octubre el paper que fan és de reforçar 
l’ofensiva del govern espanyol, enfortint-lo. I 
això té un preu, que no és fàcil de gestionar ni 
a base de fer una giragonsa darrere una altra.
—
Alguns dirigents d’aquest espai, catalans i 
espanyols, han restat descol·locats i s’han 
refugiat en el tòpic o en la ironia prepotent per 
mirar de calmar el temporal. I per això hem 
hagut de suportar barbaritats conceptuals de 
l’estil de dir que el referèndum legitima les 
retallades o que la independència va contra la 
classe obrera –com si la dependència d’Es-
panya fos, en canvi, un afer neutral.
—
Tòpics tronats a banda, entre els qui s’han 
dedicat a la ironia prepotent s’ha destacat Pe-
dro Echenique, segons el qual ‘posar caixetes 
damunt de taules és legítim i té poques con-
seqüències de gravetat’. Les ‘caixetes’ en qüestió 
són ni més ni menys que les urnes i certament 
és complicat d’entendre com algú que afirma 
representar la renovació política i el radicalisme 
democràtic pot arribar a ser tan impertinent.
—
Per a entendre-ho, cal adonar-se que hi ha una 
forta irritació en la resposta, i que precisament 
aquesta irritació la determina: el referèndum no 
ha estat pensat per a això, però també de passada 
despulla les contradiccions d’aquest espai polític i 
les il·lumina com si fos un focus cinematogràfic.
—
Sobretot perquè les contradiccions entre el dis-
curs i la propaganda i la pràctica són tan visibles 
i evidents que mouen a la decepció total. És molt 

VICENT 
PARTAL

PER QUÈ HI HA UNA 
ESQUERRA IRRITADA 
AMB EL REFERÈNDUM?

difícil de convèncer ningú que el referèndum de 
Tsipras, convocat en sis dies, tenia totes les ga-
ranties, però el català no les tindrà mai. Sorprèn 
massa sentir-los marcant la legalitat com una 
frontera a no superar. La gent esclata d’indig-
nació quan veu el vídeo de l’entrevista d’Ada 
Colau a VilaWeb, en què diu que ells defensaran 
el referèndum contra qui siga mentre nega que 
ho puguen fer els del partit de Puigdemont. I 
emociona aquell militant de base que recorda 
a Domènech que la legalitat de l’estat prové del 
franquisme i que amb la seua actitud la reforcen.
—
A tot Europa la socialdemocràcia va de baixa i per 
això han aparegut moviments que malden per 
ocupar-ne l’espai de gestió de la vida pública, 
amb totes les implicacions també professionals i 
vitals que té això. Compten a favor amb la virgi-
nitat de la seua actuació política i pugen com un 
coet mentre la gent creu que els de la nova política 
realment són diferents. Però cauen com una 
pedra quan es comprova que són com els altres.
—
La irritació que senten vers l’independentisme 
és, doncs, tàctica però també personal. No hi van 
en contra ideològicament però hi van en contra 
si el gestiona algú altre, per la competència. 
Hi anirien a favor si fos només una aspiració 
utòpica que no fes perillar la seua imatge perquè 
no volen traginar cap contradicció que puga 
tacar-los. I es refugien en el menysteniment i 
la brometa perquè d’aquesta manera eviten de 
fer política. Són conscients que el tacticisme i 
els interessos personals no es poden dissimular 
quan la revolució ja fa via, de manera que l’única 
eixida possible és negar-la. 

director@vilaweb.cat

EDITORIAL
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L
luís Salvadó és l’home encarregat 
de cobrar els imposts dels habitants 
del Principat. Si més no, a partir del 
moment que el parlament aprovi el 
marc legal que doni plenes com-

petències al govern per a recaptar el 
cent per cent dels imposts a l’Agència 
Tributària Catalana. De moment, en 
cobra pocs: uns dos mil milions dels 
setanta-cinc mil que paguen els catalans 
cada any. El salt que haurà de fer la hi-
senda catalana els mesos vinents és molt 
gran. Aquest mes s’ha activat l’e-Spriu, 
el nou sistema informàtic preparat per a 
gestionar els imposts petits, però també 
els de més volum. Parlem amb Salvadó, 
un dels homes forts d’ERC, sobre aquest 
desenvolupament de la hisenda, però 
també del desafiament econòmic de 
construir la república independent, de 
les inestabilitats que poden néixer amb 
el referèndum i la proclamació de la 
independència, i de les vies de solució 
per a l’endemà d’aquest punt d’inflexió 
de l’octubre. Com es finançaran els pri-
mers mesos del nou estat? Quina reacció 
tindrà l’estat espanyol? I la comunitat 
internacional? Vegem què en diu el se-
cretari d’Hisenda de la Generalitat de 
Catalunya.

—Com van les primeres passes del 
sistema e-Spriu? Tot en ordre?
—Sí. Es va posar en funcionament des-
prés de moltíssimes proves i moltes 
simulacions. Evidentment, un siste-
ma d’aquestes dimensions no es podia 
activar sense que els nostres equips 
informàtics l’haguessin provat molt. 
Té un funcionament adequat. Ara hem 
posat en funcionament el back office de 
l’e-Spriu amb un font office de transició, 
que és la nova seu electrònica i la nova 
web que vam activar l’1 d’abril. La seu 
electrònica també és un salt qualitatiu, 
com a agència tributària. La nova web és 
molt millor que no la que teníem, però 
encara no és la que toca a l’e-Spriu. És 
una web que dóna servei a G@udí i a 
e-Spriu. La nova web serà una petita 
revolució relacional amb el contribuent 
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ALBERT SALAMÉ

‘L’estat espanyol 
té tots els incentius 
del món per a no 
engegar-se un tret 
al cap’

LLUÍS SALVADÓ
PERE CARDÚS

Entrevista al secretari 
d’Hisenda i home fort d’ERC: 
‘L’endemà de la independència 
no saltarem per un barranc, 
sinó que entrarem en una fase 
en què solucionarem les coses 
com els països civilitzats’
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que determinarà una orientació molt 
més amical i fàcil. Serà un salt qualitatiu 
que farem passada la tardor. Tot segueix 
el calendari planificat.

—Com es farà la transició fins al cent 
per cent de la recaptació?
—L’emigració al sistema e-Spriu l’anirem 
fent a mesura que es vagin liquidant els 
impostos. Els impostos tenen unes dates 
d’autoliquidació per part del contribuent. 
L’entrada en producció de l’impost de 
les begudes ensucrades es va fer perquè 
era el que tenia el període de liquidació 
més avançat. Ara el segon serà el de la 
taxa turística, l’impost dels establiments 
turístics, que té el període d’autoliquidació 
marcat entre l’1 i el 10 d’octubre. I així tots 
els impostos que es liquiden a final d’any 
i principi de l’any vinent. Tots aniran 
incorporant-se al nou sistema.

—A principi de setembre es comença 
a fer la recaptació executiva de trànsit?
—La recaptació executiva és una part molt 
substancial de la gestió d’un impost. La 
gestió té dos grans blocs: la recaptació 
voluntària amb el període d’autoliqui-
dacions i la recaptació executiva, que és 
allò que passa si no es paga en el període 
voluntari. Requeriments, notificacions, i 
processos d’embargament. Hem preparat 
tot el desenvolupament tècnic per a poder 
fer aquest procés de recaptació executiva. 
Ja estem en condicions de fer requeri-
ments en massa, de fer embargaments de 
nòmines, de comptes, de crèdit, propie-
tats immobiliàries... Començarem amb la 
recaptació executiva del Servei Català de 
Trànsit, dels deutes extraterritorials de 
les diputacions. Hem signat convenis en 
aquest sentit amb el Consell Comarcal de la 
Selva –que té un organisme de recaptació 
de tributs segregat de la Diputació de Giro-
na–, amb l’Ajuntament de Sabadell, amb 
el Consell Comarcal del Baix Empordà... 
Hem anat signant convenis per prestar el 
servei de recaptació executiva.

—Quan preveieu que es podrà recaptar 
el primer impost gros?
—Dependrà de si som a la fase autonò-
mica o a la fase de república. Si som a 

la fase autonòmica, la previsió és que 
el gener del 2018 començarem a cobrar 
l’impost sobre vehicles contaminants 
de CO2, que va aprovar el parlament en 
la llei de mesures fiscals. Es liquidarà a 
principi de l’any vinent. És un impost 
que afecta entre quatre milions i mig i 
cinc milions de contribuents. Per tant, és 
un impost gros perquè s’aplica sobre un 
cens molt important. Serà el primer de 
gran volum que gestionarem. Hi ha més 
impostos que també cobrarem. L’impost 
nuclear afecta tan sols un únic contri-
buent, propietari de tres centrals nu-
clears, però que paga seixanta milions. 
Entre el que paguen cinc milions i aquest 
que paga tan sols un contribuent, hi ha 
tota una escala de dimensions diferents. 
L’impost dels establiments turístics ja és 
un impost de gran volum.

—I en fase de república, quin serà el 
primer gran impost? L’IVA de l’octubre?
—El calendari de la fase republicana 
depèn de les decisions que prenguin el 
parlament i el govern en cada moment, 
segons com es materialitzi la declaració 
de la independència. Dependrà de si 
s’aplica de manera immediata o si s’obre 
un procés de diàleg, com passa a la Gran 
Bretanya amb el Brexit. Allà es va fer un 
referèndum, es va prendre la decisió, 
però l’aplicació no es fa d’avui per demà, 
sinó que es dóna un termini per al diàleg 
i la negociació. No crec que aquí s’obri 
cap període com el del Brexit, perquè no 
ens veiem amb moral per a aguantar dos 
anys de negociació, però això dependrà 
de les situacions polítiques en què ens 
acabem movent.

—Com a administració responsable, 
deveu fer previsions per a cada hipòtesi. 
Si la independència no obre un perío-
de de negociació, com es pagaran les 
despeses? Hi haurà crèdit pont? Hi ha 
tercers estats disposats a ajudar?
—Des del govern de Catalunya ens 
preparem per a cada situació possible. 
Estem ben preparats, especialment en 
l’àmbit tributari, per a donar resposta a 
les necessitats i les competències que es 
puguin requerir després del referèndum. 
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Ja estem en condicions 
de fer requeriments 
en massa, de fer 
embargaments de 
nòmines, de comptes, 
de crèdit, propietats 
immobiliàries...

Des del govern 
de Catalunya ens 
preparem per a cada 
situació possible
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lions d’euros del 2015 als dos mil d’en-
guany és el millor missatge que podem 
enviar als mercats financers. Si acom-
panyem aquest missatge amb el fet que 
la nostra economia creix d’un 3% anual 
i, per tant, els ingressos públics també 
creixen de manera significativa, no hem 
de tenir dificultats a trobar finançament 
sempre que ens calgui. Si som solvents 
i seriosos, no hi haurà problemes. No hi 
ha actes de fe, als mercats financers. Tot 
es contrasta amb els fets.

—No hi ha estats disposats a ajudar 
econòmicament, doncs?
—Els mercats del deute tenen interès per 
la situació. Però això d’Israel, la Xina o 
qualsevol estat és una simplificació de la 
simplificació de la simplificació. Aquestes 
coses es diuen, però quan vas al mercat 
del deute, parles amb els qui compren i 
els qui venen, que són banques d’inversió. 
Pot ser el JP Morgan o el Nomura de torn. 
Darrere aquests hi ha un fons d’inversió. 
I dins aquest fons pot haver-hi un fons 
familiar, un capital d’inversió o un fons 
sobirà. D’Israel, de la Xina o d’on sigui. 

Una de les grans aportacions de l’e-
Spriu, a diferència del G@udí, és que té 
un mòdul d’industrialització dels nous 
impostos. Cada cop que s’aprova un im-
post –sempre que no sigui com l’impost 
nuclear, que ho arreglem amb un Excel–, 
cal fer un desenvolupament informàtic 
laboriós i llarg. Amb l’e-Spriu, el procés 
es pot fer amb una quarta part del temps 
necessari fins ara. Podem ser molt més 
àgils. Podrem donar una resposta ac-
celerada a qualsevol nou impost que el 
Parlament de Catalunya ens digui que 
hem d’aplicar.

—Quan parlem d’una quarta part, a 
quant temps ens referim?
—Depèn de la complexitat de l’impost. 
Un impost molt complex pot necessitar 
un any de desenvolupament, i un impost 
senzill pot demanar tres mesos. Depèn 
de la complexitat i del treball previ que 
hagis fet. Els impostos estatals els tenim 
molt estudiats i, per tant, podem fer-ne 
un desenvolupament molt ràpid.

—El finançament d’estats tercers per 
al moment de transició és real i viable 
o és una fantasmada? S’ha parlat de la 
Xina, d’Israel o d’Àustria...
—Al Departament d’Economia no ens 
consta que hi hagi cap mena de fons 
d’inversió que pregui per les nostres 
necessitats. Nosaltres serem un país 
normal i corrent com tots els països del 
món. Quan necessitarem diners per a 
finançar-nos, anirem als mercats finan-
cers internacionals i farem una petició 
de crèdit. I allò que hem de fer a partir 
d’aquí és demostrar que som solvents. 
La decisió d’una entitat financera de 
deixar-nos diners o no deixar-nos-en 
dependrà de l’anàlisi de riscos que faci. 
Si demostrem que som solvents, un 
país seriós amb un govern seriós, que 
quan algú ens fa un préstec el retornem, 
que sabem gestionar adequadament el 
nostre pressupost, el mercat de crèdit 
no tindrà dubtes.

—I aquesta imatge de solvència es pro-
jecta correctament?
—Haver reduït el dèficit de sis mil mi-

Lluís Salvadó és l’home encarregat de cobrar els impostos dels habitants del 
Principat. ALBERT SALAMÉ

Si som solvents i 
seriosos, no hi haurà 
problemes. No hi ha 
actes de fe als mercats 
financers
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No es pot dir que Israel ens donarà diners. 
No, no, no... Anirem al mercat del deute, 
haurem de demostrar que hem fet els 
deures i aquesta serà la manera. La se-
cretària d’Hisenda d’Israel no dirà ‘aquí 
teniu la pasta’. Això no va així.

—Teniu calculat quants diners fan falta 
per a finançar els primers mesos del 
nou estat?
—Els diners que ens faran falta són 
tots. Em consta que hi ha catedràtics 
que expliquen xifres diferents. Però 
em sembla que és una manera molt 
senzilla d’entendre. Els catalans i les 
catalanes paguem cada any en tributs 
uns setanta-cinc mil milions d’euros. 
Això és entre cotitzacions i impostos. 
D’aquests setanta-cinc mil milions, 
n’hi ha quinze mil que se’n van i no 
tornen. Per tant, n’arriben seixanta mil, 
en forma de pressupost de la Generalitat, 
dels ajuntaments, diputacions, consells 
comarcals, prestacions a jubilats i des-
ocupats... Uns vint-i-set mil milions 
van a les prestacions. Una altra part, 
petita, arriba per la prestació de serveis 
i amb les inversions públiques de l’estat 
a Catalunya. Tot plegat són uns seixanta 
mil milions d’euros anuals.

—Són els que permeten ara el funcio-
nament normal?
—Aquests seixanta mil són els que seria 
òptim que continuessin arribant perquè 
tot funcionés de manera ordinària. Si em 
demaneu què és imprescindible perquè 
les coses funcionin adequadament en 
un moment concret, ja entrem a l’àmbit 
de la cosa subjectiva. Hom diu que amb 
quatre mil milions cada mes n’hi hauria 
prou. Però a la secretaria d’Hisenda som 
gent de poca subjectivitat i allò que és 
objectiu és que ara n’entren seixanta mil 
i que per a un funcionament de mínims 
no en necessitem seixanta mil. Amb 
força menys podem encarar la transició. 
Si parlem de cinquanta o de quaranta, 
això ja entra dins una lògica subjectiva, 
depèn d’on poses el llistó del funciona-
ment ordinari de l’economia del país.

—Dels setanta-cinc mil, quants en 
recapta la Generalitat?
—El 2016 recaptava mil dos-cents milions 
directament. Una part de les nostres com-
petències, cedides per l’estat, les tornàvem 
a l’estat perquè les executés. I a més li 
pagàvem trenta-set milions d’euros per 
fer-ho. Fèiem el negoci del Robert i les 
cabres. Nosaltres hem interioritzat i in-

 

El despatx del secretari 
d’Hisenda, Lluís Salvadó. 
ALBERT SALAMÉ

Hem de procurar 
que a partir del 
moment que es faci 
el referèndum hi 
hagi un marc de 
diàleg i negociació 
d’una dimensió 
importantíssima
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deriven del procés d’independència d’un 
país es tractin en un marc de diàleg i 
negociació entre els estats. Cal decidir 
com dividirem els actius i passius, que 
és un punt absolutament substancial i 
transcendent per a l’estat espanyol. Hi 
ha un bilió d’euros de deute de l’estat 
espanyol, com tothom sap. Set-cents 
cinquanta mil són directament de l’ad-
ministració general de l’estat i de la Se-
guretat Social. És una motxilla que pesa 
molt. L’estat espanyol té molt d’interès 
i al·licients per a seure en una taula a 
parlar-ne. També tindrà molt d’interès 
a parlar dels cinquanta mil milions que 
Catalunya deu a l’estat espanyol. Hi ha 
infinitat de qüestions d’interès compar-
tit entre totes dues parts, que són dues 
economies absolutament interrelacio-
nades. Em sembla molt poc viable que 
al final sigui el contribuent qui hagi de 
prendre les decisions. Aquestes decisions 
les haurem de prendre entre els estats.

—Això seria la cosa més lògica i normal 
‘entre països civilitzats’. També ho 
hauria estat un referèndum acordat. Què 
farà que l’estat espanyol sigui el primer 
interessat a seure a la taula a negociar?
—Té un punt de lògica històrica que l’es-
tat espanyol actuï com ho ha fet fins ara. 
Sempre ho ha fet. Fins que no s’ha trobat 
amb uns fets consumats, històricament 
sempre ha negat la major. Sempre havia 
negat qualsevol possibilitat que s’inde-
penditzés Cuba o les Filipines. Això no 
passaria mai... fins a l’última pesseta, 
fins a l’última gota de sang... La història 
d’Espanya va carregada d’aquesta negació 
de la realitat imminent. Tot el món a final 
de segle XIX era perfectament conscient i 
veia a venir que es produirien uns proces-
sos d’independència i l’últim d’assumir 
la realitat va ser l’estat espanyol. Sempre 
ha tingut aquesta incapacitat d’entendre 
que les relacions de parella depenen de 
dos. I que per molt que una part s’obstini, 
si l’altra té una determinació i una visió 
clara del seu futur, l’estat espanyol no ho 
pot evitar.

—En serà conscient quan arribi el mo-
ment?

ternalitzat totes les nostres competències 
i podrem executar-les a partir de l’1 de 
setembre. Passarem de recaptar mil dos-
cents milions a mil vuit-cents milions.

—Si de setanta-cinc mil, quinze mil no 
tornen, i se’n recapten des de la Gene-
ralitat uns tres mil, els cinquanta-set 
mil restants perillaran a partir de l’1 
d’octubre? Poden tancar l’aixeta com a 
mesura de pressió?
—Dues petites vàlvules d’oxigen: les 
administracions tributàries locals in-
gressen uns cinc mil milions, i el sector 
públic de la Generalitat paga cada any 
quatre mil cinc-cents milions d’euros 
en impostos. Per tant, tampoc no partim 
de zero. Tenim un terra que si sumem 
tres mil, cinc mil, quatre mil... acabem 
tenint uns tretze o catorze mil milions 
d’euros al nostre abast. Amb tot, conti-
nuen faltant molts recursos que vindran 
del mateix lloc que li vénen en aquest 
moment a l’estat espanyol: la recaptació 
de tributs, cotitzacions i impostos.

—Els ciutadans o les empreses es tro-
baran un dia amb el dilema de decidir a 
qui han de pagar? Seran els bancs, que 
toparan amb aquesta situació?
—A veure, qui paga els impostos no són 
els bancs, sinó les empreses. Els bancs 
són un mer instrument de transmissió 
dels diners. Qui paga la gran majoria dels 
impostos són les empreses. L’empresa 
paga l’IRPF dels treballadors. El contri-
buent té sovint la impressió que paga 
l’IRPF, però no. El contribuent liquida 
l’IRPF fent l’ajustament per si ha pagat 
massa o massa poc. Qui paga l’IRPF 
és l’empresa o la institució per la qual 
treballem. A final de mes, les empreses 
paguen l’IRPF i les cotitzacions de la 
Seguretat Social. En aquest sentit, hem 
de procurar que a partir del moment que 
es faci el referèndum hi hagi un marc 
de diàleg i negociació d’una dimensió 
importantíssima, per la quantitat de 
qüestions que s’han de negociar.

—Negociar?
—La cosa lògica i normal entre països 
civilitzats és que les qüestions que es 

Com es finançaran els primers 
mesos del nou estat?. A.S.

Quina reacció tindrà l’estat 
espanyol?. A.S.
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—El moment que hi hagi un referèndum 
–que és el fet que ens legitima i ens dóna 
força de cara a la comunitat internacio-
nal– és el punt de ruptura i d’inflexió que 
farà que tothom fora de l’estat espanyol 
assumeixi que el poble de Catalunya ha 
decidit. I que aquesta decisió podrà tardar 
a concretar-se dos dies, dos mesos o tres. 
Però és absolutament irreversible. I, a 
partir d’aquí, hem de gestionar el procés 
que se’n deriva amb moltíssima fermesa, 
tan preparats com sigui possible i amb el 
cap tan fred com puguem. Al mateix temps 
que hem de transmetre fermesa, hem 
de transmetre serenitat. Cal transmetre 
que serem un país seriós, que farem una 
transició calmada i que l’economia, les 
empreses, els transports, els aeroports, 
etc. tindran un funcionament ordinari 
sense cap mena de disrupció.

—Quins efectes pot tenir el vot favora-
ble a la independència o la proclamació 
al parlament en la prima de risc del 
deute espanyol?
—Qualsevol element de trencament afecta 
totes dues parts. I la interacció econòmica 
íntima que hi ha entre Catalunya i l’estat 
espanyol fa que, com diem vulgarment, 
anem a la mateixa barca. En la mesura 
que els qui anem a la barca la desestabi-
litzem, ens afecta tots dos. I a la barca no 
hi anem sols. També hi va França i tots 
els països veïns. Estem en un món i una 
economia completament interaccionada. 
Quan entra un producte de la Xina al port 
de Barcelona, se li aplica un mecanisme 
que s’anomena règim de suspensió de 
l’aplicació de tributs. Perquè s’entén que 
formem part tots d’un mercat únic i d’un 
espai duaner compartit. Hem de saber 
com ho aplicarem, això. I qualsevol des-
estabilització afecta tothom. Per tant, els 
incentius perquè la transició sigui pactada 
són enormes per a totes les parts.

—De moment, sembla impossible que 
l’estat espanyol segui en una taula amb 
l’estat català...
—Que això ho negaran fins a l’últim dia, 
és evident i lògic des de la perspectiva de 
l’estat espanyol. Són plenament cons-
cients que són incapaços d’aturar el pro-

cés d’independència. Però han de jugar 
les seves cartes i han de defensar els seus 
interessos. De la mateixa manera que des 
de la part catalana hem de ser capaços de 
transmetre serenitat i que l’endemà no 
saltarem per un barranc, sinó que entra-
rem en una fase en què solucionarem les 
coses com ho fan els països civilitzats. 
L’estat espanyol té tots els incentius del 
món per a no engegar-se un tret al cap. 
Ja no és un tret al peu, sinó directament 
al cap. Desestabilitzar l’entorn econòmic 
implica engegar-se un tret al cap per a 
ells. I això no sol passar als països.

—La mateixa argumentació que serveix 
per a assenyalar que l’estat espanyol vol-
drà negociar serveix a alguns per a assen-
yalar que la independència és impossible.
—Hi ha un tercer element que sol ser 
important: el que fa d’àrbitre. No som els 
primers de fer aquest camí. Encara que 
als catalans ens sembla que som molt 
originals, som un país molt ordinari. No 
fem res que no hagin fet la majoria dels 
països que avui formen part de l’ONU. 
De fet, durant els últims cent anys s’han 
incorporat més estats que no pas hi havia 
a l’ONU abans del 1900. Som un país nor-
malet que fa coses normaletes. I declarar 
la independència, encara que ens sembli 
un fet singular i extraordinari, és una cosa 
ben normal al món. Tots els països han 
passat per aquesta situació, que és lògic 
que tingui algunes incerteses que tothom 
ha anat solucionant i superant.

—Com se superen?
—Posant-hi dosis de fermesa i de sere-
nitat. Això és el que farem els ciutadans 
del nostre país. L’àrbitre és la comunitat 
internacional, els mitjans de comunicació 
i els editorials del New York Times... Són 
aquells països que poden tenir simpatia 
amb Catalunya. El dia que fem gests de 
legitimació, allò que sembla una muralla 
absolutament inexpugnable començarà a 
tenir vies d’aigua i al cap d’uns dies seran 
més grosses i acabaran motivant l’ober-
tura d’una taula de negociació. Perquè la 
nostra posició s’anirà enfortint i la seva 
s’anirà debilitant. Ens acabarem trobant 
en una taula per a resoldre allò que fa 

La història d’Espanya 
va carregada 
d’aquesta negació de 
la realitat imminent

L’endemà de la 
independència no 
saltarem per un 
barranc, sinó que 
entrarem en una fase 
en què solucionarem 
les coses com ho fan 
els països civilitzats
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temps que tothom haurà vist que era una 
situació de no-retorn.

—Quina és la preocupació dels vostres 
interlocutors del món de les finances i 
l’economia internacional?
—Que mantinguem una situació tan es-
table com sigui possible. I que els terminis 
de transició siguin com menys dilatats 
millor. Hem de ser àgils en allò que hem 
de fer. Ningú no té interès que hi hagi 
una desestabilització en una part tan 
important d’Europa com ho és Catalunya. 
Quan tothom té interès en una cosa, les 
coses acaben passant d’aquella manera.

—No preocupa ningú la viabilitat 
econòmica de la república catalana?
—Allò que preocupa en general és la 
viabilitat del sistema de pensions de 
l’estat espanyol. Aquesta és una gran 
preocupació dels catalans i dels espan-
yols. A l’estat espanyol hauran de decidir 
moltes coses el dia que Catalunya sigui 
independent. Hauran de decidir què en 
fan, de les infrastructures absolutament 
deficitàries. Em sembla que la preo-
cupació d’Europa no és la viabilitat de 
Catalunya sinó la viabilitat d’Espanya si 
no fa reformes importants i estructurals. 
Espanya no podrà continuar gestionant 
els recursos com ho ha fet fins avui. Ho 
ha fet estirant més el braç que la màniga. 
Per exemple, fent trens de gran velocitat 
que els països rics no es podien perme-
tre. Ho han finançat amb els catorze o 
quinze mil milions d’euros aportats pels 
catalans. L’endemà de la independència 
hauran d’assumir que Espanya és un 
país normal. I allò que Alemanya no 
es pot permetre no és normal que s’ho 
permeti Espanya. Europa i la resta del 
món estan més preocupats per saber què 
passarà a Espanya que no a Catalunya.
—L’estat espanyol té l’obligació de pa-
gar les pensions dels qui han cotitzat a 
l’estat espanyol fins al dia que es morin?
—En principi, el dret internacional dó-
na aquesta potestat a la persona que 
ha pagat una cotització. Tanmateix, 
el dret internacional és pensat per a 
casos individuals, quan han estat uns 
milers de persones que se n’han anat a 

treballar a un país determinat i després 
n’han tornat. El dret internacional no 
es preveu per quan hi ha dos milions i 
mig de ciutadans que canvien d’estat. 
El sistema de repartiment, que és el 
que s’aplica en el nostre entorn polític, 
diu que qui cobra les cotitzacions dels 
treballadors d’avui és el mateix que paga 
les prestacions dels pensionistes d’avui. 
Qui haurà de garantir les prestacions dels 
jubilats i desocupats de Catalunya serà 
la república catalana.

—Mentre l’estat vulgui cobrar els im-
posts a Catalunya, haurà de pagar les 
prestacions dels catalans?
—Evidentment. I a partir del moment 
que Catalunya començarà a recaptar, 
immediatament començarà a pagar.

—En quina situació es troba la inves-
tigació de la fiscalia arran de les de-
claracions de l’ex-jutge i ex-senador 
Santi Vidal?
—Després de les declaracions de Santi 
Vidal, es van presentar unes denún-
cies al jutjat d’instrucció número 13 
de Barcelona, que van ser acceptades a 
tràmit pel jutge. Des del mes de març 
es porta a terme una investigació que 
es troba en secret d’actuacions. Una 
situació força insòlita que origina una 
indefensió absoluta. No podem saber 
què s’investiga. Estem a l’expectativa 
que la investigació culmini per saber on 
som. Investiguen amb una cobertura de 
secret d’actuacions.

—Què en penseu de la solidaritat ciuta-
dana que desperta algú com Leo Messi 
quan s’encara a una condemna per frau 
fiscal?
—Hi ha moltes coses inexplicables entorn 
del frau fiscal. I són inexplicables perquè 
el context les ha propiciades d’una de-
terminada manera. Miro d’explicar-me. 
La construcció de la consciència fiscal 
d’un país no és responsabilitat de la 
persona que té simpatia per Messi. Qui 
és responsable de construir una cultura 
o una consciència fiscal que transmeti 
al ciutadà la importància de contribuir i 
pagar impostos? La manera d’explicar la 

importància de pagar impostos és dient 
on destinem aquests impostos. Com 
paguem hospitals, carreteres, escoles... 
On falla el sistema és en la incapacitat de 
construir aquesta consciència.

—Suposo que es fa difícil quan hi ha 
tants governants que són també evasors 
fiscals...
—Mentre el ministre d’Economia de 
l’estat espanyol estigui condemnat per 
haver defraudat a la hisenda espanyola 
6,9 milions d’euros, és impossible de 
crear consciència fiscal. És un mira-
cle que aquell autònom que fa un gran 
esforç per arribar a final de mes pagui 
els seus impostos quan aquell que té la 
responsabilitat de gestionar l’economia 
de l’estat o del partit que governa l’estat 
donen l’exemple de com es defrauda. La 
infinitat de casos de corrupció política i de 
dirigents de l’estat espanyol que defrau-
den –també a Catalunya– destrueixen 
sistemàticament la consciència fiscal.

—Si l’estat no dóna exemple...
—El problema no és l’afeccionat del 
Barça que té simpatia pel Messi, sinó un 
estat que no dóna exemple. Aquesta és 
una oportunitat de canvi que tenim amb 
la república catalana. No és una qüestió 
tan sols d’ètica i de responsabilitat, sinó 
d’interès per la salut de l’economia ca-
talana a l’hora de disposar dels recursos 
per a pagar les millors universitats, 
un bon sistema sanitari, unes infras-
tructures productives per a millorar 
l’economia... A banda els quinze mil 
milions d’euros de l’espoliació fiscal, cal 
fixar-nos també en els milers de milions 
d’euros que perdem pel frau fiscal. 

Europa i la resta 
del món estan més 
preocupats per a 
saber què passarà 
a Espanya que no a 
Catalunya
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CEDIDA

J
aime Pastor és professor de cièn-
cia política de la UNED, de Madrid, 
i editor de la revista de pensament 
i anàlisi Viento Sur. És un polític 
i intel·lectual marxista, referent 

ideològic de les esquerres alternatives 
a l’estat espanyol, i no fa gaire que va 
publicar un article d’un gran impacte 
al diari Público, titulat ‘Legitimitat 
i legalitat. Amb el dret de votar l’1 
d’octubre’, on criticava que dirigents 
de Podem s’arribessin a arrenglerar amb 
el nacionalisme espanyol dominant en 

‘Si jo fos català no tindria 
cap més remei que votar 
sí a la independència’
Entrevista al professor de ciència política de la UNED, 
referent ideològic d’Units Podem

ENTREVISTA 1/3

l’atac contra l’1-O. En parlem en aquesta 
entrevista.

—Vau dir: ‘Si jo fos català, sí que aniria 
a votar.’ Què votaríeu?
—Jo no sóc independentista, però 
reconec que la via federalitzant que va 
intentar l’estatut es va demostrar im-
possible. I reconec que no hi ha voluntat 
d’un pacte federal per part de la majoria 
de partits espanyols, En aquest context, 
no tindria cap més remei que votar que 
sí. Seria desitjable que el sí a la inde-

pendència portés a alguna mena de pacte 
confederal o d’estat lliure associat amb 
els diversos pobles de l’estat espanyol; 
no pas amb l’estat espanyol. És a dir, es 
tractaria de forçar des de Catalunya a 
encetar el meló del debat constitucional 
i l’obertura de processos constituents. 
I, en aquest context, arribar a un pacte 
confederal. Jo defenso l’opció de la sep-
aració per a poder negociar entre iguals.

—Us va sorprendre la crítica de Pablo 
Iglesias a l’1-O?

JAIME PASTOR

JOSEP CASULLERAS
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—Sí, perquè crec que aquesta vegada es 
va precipitar, tenint en compte la posició 
de Podem Catalunya, i el fet que encara 
era viu el debat dels comuns sobre el 
referèndum.

—A què l’atribuïu, el recel d’Iglesias 
envers el referèndum?
—Hi ha dos factors. D’una banda, hi ha 
un problema de fons que és que, tot i que 
a Podem s’ha parlat de plurinacionalitat, 
encara es té una idea de predomini de la 
idea de la nació espanyola per damunt 
de les altres. I crec que hi ha una sub-
estimació de l’evolució d’una part im-
portant de l’electorat de Podem. Potser 
sobreestimen el pes que encara té un 
nacionalisme espanyol poc respectuós 
amb el fet que reconèixer la realitat 
plurinacional significa també reconèixer 
el dret de decidir. Pot haver-hi pesat un 
càlcul electoralista enfront de la defensa 
conseqüent del dret de decidir. Potser 
es pensaven que fora de Catalunya no 
s’entendria que defensessin la partici-
pació en aquest referèndum. Però hi ha 
articles i estudis recents que indiquen 
que entre els electors de Podem hi ha 
una obertura creixent que mena a ser 
conseqüent, és a dir, que si, havent-hi 
diverses nacions, hi ha un blocatge per 
part del PP a l’exercici d’un referèndum 
i es veu que la via pactada és tancada, 
l’única mena de referèndum possible 
és aquest.

—Podem també és presoner del com-
plex de no ser prou espanyol?
—Això pesa. Hi ha un cert temor de ser 
acusats d’haver-se posat al costat dels 
qui volen trencar la unitat d’Espanya. 
Aquest discurs que fa Pablo Iglesias, que 
ells són favorables a un referèndum però 
que defensarien de quedar-se a Espanya. 
Hi ha un temor a aparèixer contra la 
idea de la unitat d’Espanya. En canvi, 
veiem que qui fa més per qüestionar 
aquesta unitat és el PP mateix. Pesa 
encara més aquest temor que no el fet 
de ser conseqüents amb la defensa de 
la plurinacionalitat, i no únicament en 
termes culturals com diu el PSOE, sinó 
en termes polítics. És a dir, reconèixer 

Catalunya com un demos diferenciat 
d’Espanya.

—També ha sorprès l’atac d’Alberto 
Garzón contra l’1-O. Diu que és per a 
legitimar la dreta catalana.
—Malauradament, a Esquerra Unida 
continua pesant molt una cultura que ha 
estat dominant en el Partit Comunista 
d’Espanya, que és aquesta defensa del 
dret d’autodeterminació, però sempre 
només en el marc federal. No s’ha acabat 
de defensar el dret d’autodeterminació 
com el dret de la separació. I, per una 
altra banda, en aquest cas es pren la part 
pel tot; es pot ser crític amb el PDECat, 
però crec que és una excusa. No es pot dir 
que només defensarem el referèndum 
si és una esquerra radical i conseqüent 
que hegemonitza aquesta demanda. Em 
sembla una idea de l’esquerra que en 
el fons amaga el pes d’una cultura que 
continua considerant que hi ha una nació 
per damunt de les altres.

—Tenen desconeixement de la realitat 
catalana?
—Un cert desconeixement, sí. Veiem 
que EUiA està disposada a participar a 
una mobilització. És ignorar l’enorme 
pluralitat i diversitat que hi ha en el 
conjunt d’aquesta majoria de la societat 
catalana que reclama un referèndum, si 
és possible, pactat, i si no poder-lo fer 
dins les possibilitats. Hi ha sectors que 
volen anar més enllà d’una independèn-
cia sense canviar la situació social a 
Catalunya i n’hi ha que volen anar més 
lluny, com la CUP. Sí, hi ha una part de 
desconeixement i la vella cultura que no 
ha acabat de desenganxar-se d’una idea 
de nació de nacions.

—Els comuns a Catalunya també tenen 
una posició de recel sobre el referèn-
dum. Parlen de garanties.
—Estan pendents que el govern aclareixi 
quin cens hi haurà, quina sindicatura 
electoral hi haurà, quins observadors 
internacionals… Jo veig legítim d’exigir 
més garanties, tantes com puguin ser 
perquè el referèndum pugui aspirar a 
aconseguir el reconeixement internacio-

JAIME PASTOR 2/3

Encara es té una idea de 
predomini de la idea de 
la nació espanyola per 
damunt de les altres

Hi ha una part de 
desconeixement i la vella 
cultura que no ha acabat 
de desenganxar-se d’una 
idea de nació de nacions
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independència de Catalunya, sinó les 
retallades socials, la sanitat, l’educació… 
Ajudaria més encara que, juntament 
amb el referèndum, hi hagués una de-
terminació per a superar les retallades 
que també hi ha hagut a Catalunya. Ja he 
vist que s’ha aprovat la renda garantida 
al parlament i l’anul·lació de les con-
demnes del franquisme… Si des de Cata-
lunya es demostra que no únicament 
es vol votar en el referèndum sinó que 
s’impugnen les polítiques d’austeritat, 
la solidaritat fora de Catalunya amb la 
demanda democràtica augmentaria més.

—Hi podria haver una situació d’in-
volució?
—Si s’impedís el referèndum per me-
sures repressives, això implicaria una 
involució democràtica a tot l’estat es-
panyol. Veiem com es criminalitza la 
llibertat d’expressió, com es recorre du-
rament a un ús del codi penal amb la llei 
mordassa, el menyspreu a la recuperació 
de la memòria antifranquista i el procés 
de recentralització política; aniria en 
detriment també del País Basc i Galícia.

—Val més que surti bé…
—Sí, sí, és que ens hi juguem el camí 
cap a una ruptura amb el règim del 78 i 
cap a una democratització radical de la 
societat espanyola. O, al contrari, pren-
dre un rumb més autoritari.

—Què farà el PSOE?
—El PSOE ha provat de marcar distància 
respecte d’una possible mesura repres-
siva amb el 155. No pot fer pinya amb el 
PP contra la demanda d’un referèndum, 
però tampoc no pot aparèixer qües-
tionant la unitat d’Espanya. I el proble-
ma del PSOE és que no té credibilitat per 
a poder demostrar que és viable la mena 
de propostes que fa. Serà important de 
veure com evoluciona la societat catalana 
i com es fa veure en el PSC que s’ha de 
permetre alguna mena de reconeix-
ement del referèndum. Ara, dins del 
PSOE hi ha posicions com les de Pérez 
Tapias o Odón Elorza, que han defensat 
una llei de claredat a l’estil canadenc… 
Encara tenen temps de presentar al 

nal. Mentrestant, es tracta de donar-hi 
suport; jo seria partidari de la posició 
minoritària dins aquesta confluència 
que és de donar suport a una participació 
crítica en el referèndum i que es vagin 
aclarint les qüestions que no són prou 
clares. Em sembla legítim que hi hagi 
dubtes, però no em sembla que n’hi 
hagi prou per a no donar suport a aquest 
referèndum i a una crida a participar-hi.

—Dieu que el referèndum és legítim 
i legal.
—És clar. Si entenem que la jurisprudèn-
cia internacional preval en les consti-
tucions que diuen que es comprometen 
a acceptar aquests acords internacionals, 
sí que es pot dir això. Poso l’exemple 
del dictamen del Tribunal Internacional 
de Justícia a propòsit del recurs que va 
presentar Sèrbia pel cas de Kossove. És 
evident que hi ha un reconeixement que 
en unes determinades situacions, si es fa 
de manera pacífica, si s’han exhaurit les 
vies d’acord amb l’estat de què es forma 
part i si es decideix la separació per part 
d’una majoria de la societat afectada, el 
referèndum pot tenir totes les garanties 
legals. Ara el gran desafiament de la 
societat catalana és demostrar que en 
aquest referèndum hi haurà una majoria 
que hi participarà.

—Quines conseqüències tindrà el re-
ferèndum dins l’estat espanyol?
—Si es fa el referèndum i hi ha una gran 
participació, serà un cop important al 
règim del 78. Per això dic que ens inter-
essa als diversos pobles de l’estat espan-
yol que som crítics amb l’estat espanyol 
de donar suport al referèndum. A més, 
no oblidem que la pregunta explicita la 
fórmula de república catalana. Per tant, 
seria l’obertura d’una esquerda defini-
tiva en el règim, i no només en l’estat 
autonòmic sinó també en la monarquia 
com a pedra angular d’aquest règim. I 
hauríem de veure com reaccionaria la 
societat espanyola.

—Com reaccionaria?
—Tinguem present que avui la preocu-
pació de la societat espanyola no és la 

El gran desafiament de 
la societat catalana és 
demostrar que en aquest 
referèndum hi haurà una 
majoria que hi participarà

Ens hi juguem el camí 
cap a una ruptura amb el 
règim del 78 i cap a una 
democratització radical 
de la societat espanyola

congrés una mesura d’urgència, igual 
que hi van recórrer quan van imposar 
l’austeritat neoliberal. Ara hi ha prou 
urgència per a formular la possibilitat 
d’una llei orgànica del referèndum.

—I després de l’1-O? El PSOE no farà 
pinya amb el PP per preservar la unitat 
d’Espanya?
—El PSOE rebutjarà el resultat del 
referèndum si no és que hi ha una par-
ticipació multitudinària. Hi podria haver 
una crisi profunda al PSOE, i caldria 
veure aleshores la posició del PSC. Si el 
PSOE tanqués files amb el PP es conver-
tiria en una força subalterna del PP, cosa 
que ha volgut evitar Pedro Sánchez. Seria 
el vell filipisme que tornaria a sortir 
triomfant. 
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L
a repressió d’un estat 
pot tenir moltes cares i 
moltes formes. La més 
sorollosa és la que re-
corre a la violència i la 

força física. La més habi-
tual és l’amenaça i la por 
generalitzada. Una altra és 

la propagació de rumors, la 
desinformació i la publica-
ció d’informacions falses 
o falsificades. Però encara 
n’hi ha una altra, que és 
la que el govern espanyol 
aplica ara, sense deixar de 
banda les anteriors, i que 
comença a fer efecte en les 
files de l’independentisme 
institucional. És una re-

La repressió sofisticada 
contra el govern fa efecte
Política Els dubtes expressats per membres del govern són la conseqüència 
d’una estratègia planificada per l’estat espanyol: privatitzar el dolor

pressió més sofisticada: la 
individualització de l’ame-
naça. Arran d’aquesta mena 
de repressió, les escletxes al 
govern s’han expressat en 
dubtes i en temors pel risc 
que corre el patrimoni dels 
consellers.

El primer cas públic i 
amb resposta exemplar 
fou el de Jordi Baiget, que 

La més habitual és 
l’amenaça i la por 
generalitzada

El president Puigdemont i els consellers, a la reunió 
del consell executiu. ACN

PERE CARDÚS
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la setmana passada va ser 
destituït per haver expres-
sat dubtes sobre el referèn-
dum d’autodeterminació 
de l’1 d’octubre. En aques-
ta mena de repressió, el 
govern espanyol ha assen-
yalat directament quina 
era l’anella de la cadena 
que calia atacar i, mentre 
la Guàrdia Civil citava a 
declarar selectivament al-
guns membres del govern, 
els mitjans de comunicació 
obedients han fet la resta. 
No fa ni una setmana que 
El Periódico passava llis-
ta del patrimoni que els 
consellers arriscaven si es 
feia el referèndum. És una 
informació pública i pub-
licada des del moment que 
es va constituir el govern, 
però que ara esdevenia una 
arma de repressió selectiva 
i individualitzada en els 
esforços d’un sector per a 
frenar l’autodeterminació 
de Catalunya.

‘L’estratègia d’Espanya és 
privatitzar el dolor’

Aquesta forma de repressió 
era analitzada la setmana 
passada per Carles Boix, 
catedràtic de política i afers 
públics de la Universitat 
de Princeton, en un dinar 
(relatat en aquesta crònica 
de Josep Casulleras). Boix 
deia: ‘L’estratègia d’Es-
panya és privatitzar el do-
lor: la pressió es fa per-
sona a persona, conseller 
a conseller, funcionari a 
funcionari, orador a orador. 
I això destrueix una xarxa 
de persones que semblen 
d’entrada totes disposades 
a anar fins al final, però que 
pot tenir forats. Aquesta 
és l’estratègia de l’estat, 
utilitzant el poder judicial, 

però també la Guàrdia Civil, 
citant funcionaris a decla-
rar…’ Per a Boix la solució 
per a encarar aquesta mena 
de repressió és reforçar la 
xarxa. I afegeix: ‘Triturar 
deu mil persones és difí-
cil, però triturar-ne una és 
possible. És el que fan les 
dictadures.’

Situats en aquest punt, 
el  govern espanyol ha 
començat a situar al cen-
tre de la diana els màxims 
responsables del govern. 
Tot fa pensar que el pas 
següent pot ser apuntar de 
manera també selectiva els 
funcionaris per qui poden 
passar els tràmits relacio-
nats amb la convocatòria, 
la preparació i l’execució 
del referèndum. El govern 
ha mirat d’aixoplugar els 
funcionaris amb una ca-
pa protectora i ha establert 
un mecanisme pel qual els 
membres polítics del gov-
ern assumeixin tota la re-
sponsabilitat sobre les ac-
tuacions del referèndum. 
Caldrà veure fins on arriba 
la repressió individualitzada 
de l’estat espanyol.

Ara com ara, sembla que 
s’ha abandonat aquell camí 
de la delegació del govern 
espanyol a Catalunya de 
denunciar sistemàticament 
ajuntaments, regidors i 
batlles que expressessin 
suport al procés d’au-
todeterminació. Alguns 
d’aquells processos encara 
resten oberts i caldrà veure 
com es tanquen. Però tot 
fa pensar que l’estat es-
panyol s’ha adonat que la 
repressió en massa pot ser 
contraproduent per als seus 
propòsits. El nou camí és 
la individualització de la 
repressió. 

Mentre la Guàrdia Civil citava a declarar 
selectivament alguns membres del 
govern, els mitjans de comunicació 
obedients han fet la resta

El pas següent pot ser apuntar 
de manera també selectiva 
els funcionaris per qui poden passar els 
tràmits relacionats amb la convocatòria 
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EL CIRC DE CARRER
PREN LA BISBAL

La pallassa catalana
Pepa Plana és un referent mundial 

en el món del clown femení

Festivals Continuen els festivals, ara és el torn del FiB i Cantonigròs
Estrenes Arriba la tercera part de ‘El planeta de los simios’

Fragments ‘L’enigma de l’ocell blau’, de Nii Ayikewei Parkes

15/07/2017- 16/07/2017>

D.E.S. 
C.O.N.N.E.C.T.A.

ARTS ESCÈNIQUES
GASTRONOMIA /  LL IBRES /  MÚSICA

CULTURA POPULAR
CINEMA / ARTS VISUALS/ MUSEUS

FIRES I  MERCATS
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A
quest cap de setmana, la Bisbal 
d’Empordà es convertirà en la 
capital circense del país perquè 
s’hi farà la Fira del Circ al Ca-
rrer. Durant tres dies, els carrers 

més cèntrics del poble s’ompliran de 
mostres de totes les disciplines del circ 
contemporani: cabaret, trapezi, clown, 
aeri, diàbolo, malabars, màstil... En 
total, s’han programat seixanta-cinc 
funcions d’una quarantena de compan-
yies d’arreu. La majoria dels espectacles 
són de franc.

La companyia francesa La Rotative 
s’encarregarà de l’espectacle inaugural 

amb la producció vertiginosa La Roue 
de la Mort. Fent honor al seu nom, la 
proposta ofereix un espectacle impres-
sionant: una colla de cambrers s’afanyen 
a servir el públic des d’una roda de metall 
gegant suspesa a deu metres. Es tracta 
d’un joc d’equilibris i malabars que va 
contra el temps marcat pel moviment 
circular de la roda.

A la fira també hi haurà estrenes, 
com ara Be god is, el darrer espectacle 
de la companyia catalana Espai Dual. Es 
tracta d’un xou divertidíssim que com-
bina música, humor i teatre gestual, i 
que genera una gran complicitat amb 
el públic. També s’hi faran l’especta-
cle inèdit Suite, de la companyia de la 
pallassa Pepa Plana, i Ambar, el darrer 

EL CIRC DE CARRER PREN LA BISBAL
Clown Cabaret, trapezi, clown, malabars... A la Fira del 
Circ de la Bisbal s’hi poden veure les propostes d’una 
quarantena de companyies d’arreu

D.E.S.
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La companyia de la pallassa Pepa Plana porta al carrer 
l’obra Suite. CEDIDA

projecte de Bot Project, que explica el 
camí vivencial de dos immigrants de 
la València rural que troben la seva 
font de subsistència i saviesa en el 
món del circ.

El plat fort de diumenge serà l’ac-
tuació de la companyia africana resi-
dent a Itàlia Circo e Dintorne, que farà 
exercicis impossibles. Cinc acròbates 
d’estil americà però amb sang africana 
presenten, a ritme de rhytm & blues, 
l’espectacle The Black Blues Brothers. 
L’espectale OOPart!, de la companyia 
andalusa Tresperté, tancarà la fira. En 
aquesta actuació, la peculiar tripulació 
d’un artefacte mecànic oferirà un vi-
atge ple d’històries humorístiques i 
còmiques. 

REDACCIÓ
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L
’organització mateixa ho reconeix: 
‘els espectadors britànics són els 
reis del Festival Internacional de 
Benicàssim’. Per això, el cartell 
d’enguany, que arriba al seu punt 

àlgid aquest cap de setmana, està ple 
de grups anglosaxons. Algunes de les 
actuacions més esperades són les de 
Red Hot Chili Peppers, Liam Gallagher, 
Kasabian, Crystal Fighters, Deadmaus, 
Dinousaur Jr i Peter Doherty.

Alguns dels concerts més destacats 

ARRENCA EL FESTIVAL INTERNACIONAL 
DE BENICÀSSIM MÉS ANGLOSAXÓ
Festivals Red Hot Chili Peppers, Liam Gallagher, Kasabian i Crystal 
Fighters, entre els artistes més destacats

del divendres són els de Foals, un dels 
grups més influents de la seva genera-
ció, i el productor de música electrònica 
Deadmaus. També es podran sentir els 
ritmes ballables de La Casa Azul i un 
grup clàssic de la música independent 
espanyola, Los Planetas.

Dissabte serà el torn del reclam prin-
cipal del festival: Red Hot Chili Peppers, 
una de les bandes més exitoses de la 
història del rock. Però la vetllada serà 
llarga i també actuaran el grup britànic 
Biffy Clyro –que és al programa gràcies 
a les peticions del públic– i el cantant 
d’Oasis Liam Gallagher, que presentarà 

Els espectadors britànics són els reis del Festival 
Internacional de Benicàssim. FIB

REDACCIÓ
els temes del seu darrer disc en solitari. 
Tancaran la nit les actuacions del veterà 
grup de pop elèctric Dinosaur Jr i el polè-
mic Peter Doherty.

A diferència de molts festivals, el 
FIB s’allargarà fins diumenge a la nit. 
Aquest darrer dia hi haurà les actua-
cions de Kasabian, un dels grups més 
esperats; Years and Years, una de les 
bandes britàniques més impactants, 
i Crystal Fighters, una formació de 
pop brillant que ja ha actuat diverses 
vegades al FIB. Els barcelonins Love 
of Lesbian s’encarregaran de cloure 
la vetllada. 
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A
hir es va donar el tret de sorti-
da al Festival Internacional de 
Música de Cantonigròs, que se 
celebra al teatre L’Atlàntida de 
Vic. Hi competeixen cors mixtos, 

femenins, infantils i de música popular 
de vint països diferents que interpreten 
obres d’autor, lliures i obligades. També 
hi participen agrupacions folklòriques 
de dansa.

Aquest esdeveniment és considerat 
una de les cites culturals en què es fo-
menta millor l’agermanament entre 
diferents territoris i cultures mitjançant 
la música. Hi haurà artistes de gran 
rellevància, com ara els solistes del Cor 
Vivaldi, el Young’s People Chorus of 
New York City, el Coro Femmenile Eos 
d’Itàlia, el grup de dansa Ifdo Folk Dance 
and Art Group de Turquia, i el cor infantil 
Toronto Children’s Chorus Chamber 
Choir de Canadà, entre més.

Avui a les deu del matí comencen les 
competicions dels cors mixtos, i a les 
tres de la tarda les dels cors femenins. 
Tots interpretaran obres lliures i obli-
gatòries. A les sis, els grups participants 
protagonitzaran una cercavila, i a les 
set, oferiran un concert internacional 
en què s’interpretaran cançons i danses 
d’arreu.

Demà, les competicions començaran a 
les deu del matí, A més dels cors mixtos 
i femenins, també hi haurà els grups 

CULTURES, LLENGÜES I ÈTNIES 
EN COMPETICIÓ AL FESTIVAL INTERNACIONAL 
DE MÚSICA DE CANTONIGRÒS
Festivals Hi participaran agrupacions musicals i de dansa de vint països 
diferents

D.E.S.
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masculins i de música popular. A les tres 
de la tarda actuaran els grups de dansa 
internacionals, i a les sis de la tarda es 
tornarà a organitzar una cercavila pels 
carrers de Vic. Cap a les set, durant el 
concert, es faran públics els noms dels 
grups guanyadors de les primeres com-
peticions.

Dissabte a dos quarts de dotze del 
migdia actuaran els cors infantils, i a 

la una s’hi afegiran els grups de dansa 
infantils. Quan acabi la competició es 
farà el lliurament de premis. A les sis de 
la tarda hi haurà l’últim concert inter-
nacional, en què participaran els cors i 
grups de dansa guanyadors del festival.

El Festival de Música Internacional de 
Cantonigròs es clourà amb l’Himne del 
Festival, que entonaran tant els grups 
participants com el públic. 

REDACCIÓ

El Quartet Mèlt va ser l’encarregat d’obrir el festival 
de Cantonigròs l’any passat. ACN
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War for the Planet of the Apes
La guerra del planeta de los simios
—
Direcció: Matt Reeves. 
Intèrprets: Judy Greer, Sara Canning, 
Devyn Dalton; Andy Serkis, Woody 
Harrelson, Steve Zahn. 
Gènere: Ciència ficció
—
Cèsar i els seus micos comencen una lluita 
mortal contra un exèrcit d’humans liderat 
per un coronel sense escrúpols. Després de 
nombroses baixes, Cèsar lluita contra els 
seus instints més obscurs per tal de venjar la 
seva espècie. Quan Cèsar i el coronel es trobin 
començarà una guerra que posarà en joc el 
futur d’ambdues espècies i del planeta sencer.

La guerra del planeta de los simios és el tercer lliurament de la taquillera saga que va començar l’any 2011 amb El origen del 
planeta de los simios i una de les estrenes més esperades de la setmana. La cartellera també porta a la gran pantalla i en català 
el film d’animació Cars 3 i La seva millor història. Un minuto de gloria, el segon film del tàndem format per Kristina Grozeva i 
Petar Valchanov i la darrera producció d’Emir Kosturica, En la vía láctea, en el repartiment de la qual hi ha Monica Bellucci, 
completen les estrenes de la setmana.

‘LA GUERRA DEL PLANETA DE LOS SIMIOS’, 
PROTAGONITZADA PER ANDY SERKIS 
JA ES POT VEURE ALS CINEMES

D.E.S.
C.O.N.N.E.C.T.A.
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Arriba a la gran pantalla la tercera entrega de la saga 
del planeta dels simis. CHERNIN ENTERTAINMENT
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Slava, Glory
Un minuto de gloria
—
Direcció: Kristina Grozeva i Petar Val-
chanov. 
Intèrprets: Margita Gosheva, Ana Bratoe-
va, Nadejda Bratoeva; Stefan Denolyubov, 
Milko Lazarov, Kitodar Todorov. 
Gènere: Drama.
—
Tsanko Petrov, un treballador del ferroca-
rril, troba un milió de levs a una de les vies 
del tren. Tot i no haver cobrat les últimes 
nòmines, decideix lliurar el paquet a la 
policia. El ministre de transports, esquitxat 
per casos de corrupció, utilitza Tsanko per 
desviar l’atenció.

Their finest
La seva millor història
—
Direcció: Lone Scherfig. 
Intèrprets: Gemma Arterton, Rachael 
Stirling, Claudia Jessie; Sam Claflin, 
Jack Huston, Jeremy Irons. 
Gènere: Comèdia
—
Gran Bretanya, 1940. Un equip cinema-
togràfic britànic rep l’encàrrec de fer un 
film patriòtic per donar ànims a les tropes 
britàniques, que estan abatudes a causa 
del bombardatge de Londres per part de 
l’aviació nazi. El problema apareixerà quan 
es desencadeni una autèntica guerra de 
sexes. En català.

Cars 3
—
Direcció: Brian Fee. 
Gènere: Animació
—
Davant d’una nova generació de cotxes 
ultraràpids, el Rayo McQueen sembla que 
hagi perdut embranzida. Tot i això, mit-
jançant l’ajuda d’una mecànica de carreres, 
McQueen podrà tornar a competir en les 
mateixes condicions que els altres bòlids 
al gran circuit de la Copa Piston. En català.

D.E.S.
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Mein Blind Date mit dem Leben
Cita a ciegas con la vida
—
Direcció: Marc Rothemund. 
Intèrprets: Anna Maria Mühe, Nilam 
Farooq, Sylvana Krappatsch; Kostja 
Ullmann, Jacob Matschenz, Ludger 
Pistor. 
Gènere: Comèdia.
—
Un jove estudiant treballa en un hotel de 
luxe de Munic però ningú no s’ha adonat 
que és cec. Quan conegui la Laura se n’ena-
morarà bojament, i això farà que perdi la 
rutina monòtona en què s’havia convertit 
la seva vida.

On the Milky Road
En la Vía Láctea
—
Direcció: Emir Kusturica. 
Intèrprets: Monica Bellucci, Maria 
Darkina; Emir Kusturica, Sergej Trifu-
novic, Miki Manojlovic. 
Gènere: Drama. 
—
És primavera en temps de guerra. Un ho-
me viu a la Sèrbia rural i únicament té la 
companyia d’un burro. Malgrat que el pe-
rill és evident, el protagonista viu tranquil 
a la seva manera. La seva vida fa un gir 
espectacular quan coneix una misteriosa 
dona italiana. Així començarà una història 
d’amor prohibit, apassionat i difícil.

LES ESTRENES 3/3

CINEMES ALBATEXAS, 
València
Jackie. Direcció: Pablo Larraín 
(VOS en català). Sala 2. Ses-
sions: 18:00, 20:00 i 22:00.

Samsara. Direcció: Pan Nalin 
(VOS en català). Sala 3. Ses-
sions: 18:00 i 20:00.

El Club. Direcció: Pablo Larraín 
(castellà). Sala 3. Sessió a les 
22:00.

Cinema en català

David Lynch the Art of Life. Di-
recció: Rick Barnes (VOS en 
català). Sala 4. Sessió a les 
18:00.

Eraserhead. Direcció: David 
Lynch (VOS en català). Sala 
4. Sessió a les 20:00.

Mulholland Drive. Direcció: 
David Lynch (VOS en català). 
Sala 4. Sessió a les 22:00.

CINEMES TEXAS, 
Barcelona
Samsara. Direcció: Pan Nalin 
(VOS en català). Sala 1. Ses-
sions: 16:00, 18:00 i 20:00

Victoria. Direcció: Sebastian 
Schipper (VOS en català). Sala 
1. Sessió a les 22:00.

Jackie. Direcció: Pablo Larraín 
(VOS en català). Sala 2. Ses-
sions: 16:00, 18:00 i 20:00.

El Club. Direcció: Pablo Larraín 
(castellà). Sala 2. Sessió a les 
22:00.

Incerta Glòria. Direcció: Agustí 
Villaronga (en català). Sala 3. 
Sessions: 15:50, 18:00 i 20:10.

Hannah. Direcció: Marta G. 
Kessler i A. Penny (VOS en ca-
talà). Sala 3. Sessió a les 22:15.
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‘L’ENIGMA DE 
L’OCELL BLAU’: 
GHANA, UN JOVE 
FORENSE I UN VELL 
CAÇADOR QUE 
CONTA HISTÒRIES

Quines virtuts li vaig 
trobar? La relació 
dels dos personatges 
protagonistes: un jove 
metge forense format 
a Anglaterra i un vell 
caçador d’un poblat 
de Ghana
Maria Bohigas

‘L’ENIGMA DE L’OCELL BLAU’ 
ÉS EL LLIBRE QUE PROPOSA 
CLUB EDITOR PER A AQUEST ESTIU E

l llibre que proposa Club Editor 
per a aquest estiu és ‘L’enigma 
de l’ocell blau’, una novel·la d’in-
triga ambientada a Ghana escrita 
pel ghanès Nii Ayikwei Parkes. 

Aquesta és la seva primera obra de 
ficció, perquè ell prové de la poesia i 
la música, del ‘spoken word’. Segons 
l’autor, aquesta novel·la parla del poder 
d’explicar històries, del que decidim 
explicar i el que decidim oblidar. Explo-
ra la idea del poder, de com es manifes-
ta el poder des de moltes naturaleses: 
dins d’una casa, entre marit i muller, 
en la ciència, en el llenguatge i en les 
llengües... I el poder de les forces de 
l’ordre i de l’estat, prenyat de corrup-
ció. I això es contraposa a les creences 
d’un petit poble i les seves tradicions 
i intuïcions. Llegiu-ne un fragment.

L’editora Maria Bohigas va portar 
l’escriptor Nii Ayikwei Parkes a Barce-
lona fa poques setmanes. Ens explica: 
‘Vaig conèixer aquesta novel·la a través 
del seu editor francès. Quines virtuts li 

L’editorial Males Herbes edita 
aquest volum en col·laboració amb el 
Cryptshow Festival

D.E.S.
C.O.N.N.E.C.T.A.
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MONTSERRAT SERRA
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vaig trobar? La relació dels dos perso-
natges protagonistes: un jove metge 
forense format a Anglaterra i un vell 
caçador d’un poblat de Ghana. ‘L’enig-
ma de l’ocell blau’ té tempo de novel·la 
negra i gira al voltant del malentès 
i la dificultat d’entrar en la història 
dels altres. Cal explicar històries per 
comprendre i fer-se comprendre. Nii 
Ayikwei Parkes és un poeta que, amb 
aquesta novel·la, s’ha passat a la ficció 
per primera vegada, i ho ha fet amb 
gran naturalitat.’

El metge forense, el jove Kayo, és un 
personatge fascinat per la ciència i la 
tradició, gairebé a parts iguals. Segons 
Nii Ayikwei Parkes: ‘És una realitat per 
a molts de nosaltres. A Ghana pots fer 
un viatge en el temps segons si ets en 
una ciutat o en un petit poble. Perquè 
hi ha pobles on sembla que el temps 
s’hagi parat.’

El llibre mostra la desconnexió pro-
gressiva d’una societat en relació a la 
natura i tota la pèrdua de cultura que  

això comporta. El vell caçador sap llegir 
el bosc, el jove Kayo ja ha perdut aquesta 
herència. L’autor comenta aquesta idea: 
‘Hi ha coses que estan en perill de desa-
parèixer. Kayo s’adona al final del llibre 
que la seva educació no és completa i de 
tot el que ha perdut rebent una educació 
occidental. Això és un fet global, tendim 
a la uniformització. En l’àmbit científic 
és innegable: la manera de classificar les 
plantes, per exemple, és diferent i exclou 
un munt de noms que tradicionalment 
s’empraven per dir una mateixa cosa. 
Eren els matisos de la gent que vivia en 
la natura.’

El llibre també escruta la corrupció 
governamental. Fins a quin punt és 
un reflex de la realitat? Segons Nii 
Ayikwei Parkes: ‘Fins a cert punt sí 
que és un reflex de la societat en la 
qual vivim. Hem crescut sabent que 
hi havia policies corruptes i hem 
mirat de veure com ens ho fèiem per 
conviure amb aquesta petita part del 
sistema.’

L’autor és nascut a Anglaterra però 
format a Ghana. La llengua de la seva 
família és el twi, que és, sobretot, oral. 
La seva llengua de cultura és l’anglès, i 
per això ha escrit ‘L’enigma de l’ocell 
blau’ en aquesta llengua. En el llibre 
es conserven moltes paraules en twi, 
sobretot quan parla el caçador. Però no 
es posen pas en cursiva, això seria una 
manera de convertir-les en estrange-
rismes, i això Nii Ayikwei Parkes no 
ho vol de cap de les maneres. Al final 
del llibre hi ha un glossari d’aquestes 
paraules per als lectors que vulguin 
una mica més d’informació, tot i que 
la novel·la es pot llegir sense cap di-
ficultat.

Nii Ayikwei Parkes va publicar 
‘L’enigma de l’ocell blau’ el 2009. Des 
d’aleshores no ha parat d’escriure: ha 
continuat escrivint relats, infantils i per 
a adults, i ara és a punt de publicar una 
segona novel·la. L’any 2010 també va 
publicar un llibre de poemes. A més, és 
professor i editor. 

El metge forense, el jove Kayo, és un 
personatge fascinat per la ciència i la 
tradició, gairebé a parts iguals

Nii Ayikewei Parkes: 
‘Fins a cert punt sí que és un reflex de la 
societat en la qual vivim’

En el llibre es conserven moltes paraules 
en twi, sobretot quan parla el caçador
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Ingredients
Per la pasta:
—350 g farina de forner
—1 culleradeta de sal
—mig sobre de llevat Royal
—una cullerada d’oli de gira-sol
—200 g d’aigua tèbia

Pel farcit:
—2 paquets d’espinacs frescos
—1 corró de formatge de cabra
—30 g de pinyons
—12 tomàquets cherry
—oli, sal, pebre negre i un gra d’all
—alfàbrega fresca

LA RECEPTA

COCA D’ESPINACS 
AMB FORMATGE DE 
CABRA, TOMÀQUETS 
CHERRY I PINYONS

Posem la farina en un bol, hi fem un 
forat i hi posem la sal, l’oli, el llevat. 
Ho remenem tot i hi afegim l’aigua. Ho 
remenem i treballem fins a tenir una 
pasta fina. La deixem reposar entre deu 
i quinze minuts. Amb els dits estirem la 
pasta i la posem a sobre d’una plata per 
anar al forn amb paper vegetal untat amb 
oli. L’enfornem, a 200°, uns deu minuts.

Mentrestant, haurem bullit els espi-
nacs, escorreguts i picats.

En una paella al forn hi posem una 
mica d’oli i saltegem els pinyons. Els 
retirem. Després, amb el mateix oli, 
sofregim l’all ben picat i un cop daurat 
hi afegim els espinacs. Els hi donem un 
parell de voltes.

Traiem la pasta del forn i posem els 
espinacs per sobre, el formatge a ro-
danxes, els tomàquets oberts per la mei-
tat i els pinyons. A sobre els tomàquets 
hi posem alfàbrega picada.

Tornem a enfornar la coca deu minuts 
més, a 180° i ja estarà. 

NEUS CUSCÓ

Us oferim una recepta fàcil i fresca per a 
aquest estiu
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València i Barcelona  signaran 
un conveni per a impulsar una 
xarxa de ciutats a favor del 
Corredor Mediterrani

La CUP critica que ‘no s’havia 
conformat un govern per  a  la 
ruptura’

Oriol Pujol pacta amb la fiscalia 
dos anys i mig de presó pel cas 
de les ITV

Aspencat s’acomiada dels 
escenaris amb una ronda de set 
concerts

Ja podeu comprar la samarreta 
de la diada a la botiga de VilaWeb

vilaweb.cat

Puigdemont fa entrar Turull, Forn i Ponsatí al govern per 
blindar el camí cap a l’1-O

Els consellers Turull, Ponsatí i Forn prenen posessió del 
càrrec al Palau de la Generalitat

No faces de la teua ignorància un argument
Joan Fuster

CAP DE SETMANA 15 I 16 JULIOL
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